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стор. 15»

Не виключено, що зерновий коридор продовжуватиме роботу, але вже без участі країни-агресора.
Фото з сайту informer.od.ua.
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стор. 4»

Слуги кешу: апетит приходить під 
час... війни?

Як депутати узаконюють 

вілли, придбані за 

час жорстоких боїв за 

Україну

Учорашні курси 

НБУ:

1 $ = 36,568 грн 

1 € = 41,081 грн

Українки провели 

найуспішніший Вімблдон 

в історії вітчизняного 

тенісу

стор. 11»

Cекретар Полтавської міськради 

Андрій Карпов виїхав з України. 

Депутати хочуть замість 

нього  призначити  на посаду 

парамедикиню ЗСУ 

Катерину Ямщикову

Палкий привіт з Болгарії Героїні трав’яного 
«шолома»

стор. 10»

Зерновий «коридор 
затемнень»
Росія може розривати будь-які угоди, а нам все одно потрібно 
вивозити збіжжя



СЕРЕДА, 19 ЛИПНЯ  20232 ІнФорУМ
«Рівень складності був просто гігантський. Це ж перлина путіна. 
Нова атака на кримський міст — чергова унікальна операція СБУ, 
яку вона провела з ВМС ЗСУ». 

Олег ЖДАНОВ
військовий аналітик 

УКРАЇНА МОЛОДА

ВИНАХОДИ 

Химеру не видно 
й не чутно
У пиху російським РЕБ українські 
розробники створили майже досконалу 
радіостанцію захищеного зв’язку
Тарас ЗДОРОВИЛО

 Нинішню російсько-українську війну важко уявити без 
багатьох складових, зокрема комунікації бійців невеликих 
підрозділів під час штурмових чи оборонних дій. «Радей-
ки», як кажуть бійці, наразі не менш важливі за «калаша» 
чи «малюка» в руках воїна під час бою. 
 Прекрасно розуміють це і наші вороги, тож не дивно, 
що держава-агресорка щорічно вкачувала мільярдні суми в 
розроблення й упровадження у своїх військах засобів радіо-
електронної боротьби та розвідки: у цьому сегменті ОВТ ар-
мія рф досі сильна. Досвід боїв з окупантами свідчить, що 
вони здатні «класти» зв’язок наших підрозділів і значно ус-
кладнювати цим роботу наших сил оборони.
 Проте українські науковці-розробники не пасуть задніх 
і здатні звести на пси потуги ворожого ВПК: розробили та 
налагодили дрібносерійне виробництво радіокомунікацій-
них пристроїв HIMERA (портативних радіостанцій захище-
ного зв’язку рівня відділення-взвод).
 Один із розробників проєкту розповів, що обсяг вироб-
ництва на цьому етапі — дрібносерійний. Утім інтенсив-
ність випуску виробів можна швидко збільшити в рази, ос-
кільки виробництво відразу планувалося під значні обся-
ги. Зараз у військах вже перебуває кілька сотень таких при-
строїв, і перші відгуки воїнів щодо їх використання досить 
схвальні.
 Проєкт армійських радіостанцій HIMERA починався за-
довго до широкомасштабного російського вторгнення як ко-
мерційний, сфокусований для виходу на зовнішній ринок 
та маспродакшн. Група українських інженерів розробляла 
комунікатор, який міг би зацікавити паркових рейнджерів, 
представників екстрених служб, охоронних агенцій, полі-
цейських. 
 На жаль, опанувати іноземний ринок у наших розроб-
ників не вийшло. Але за деякий час після початку «великої 
війни» вони зібралися разом, щоб на базі наявних напрацю-
вань створити дешеву, захищену, масову радіостанцію для 
використання у військах. Такий собі аналог NOKIA 1110, 
тільки для армійців.
 «У перші найважчі місяці російського вторгнення я мав 
нагоду працювати в одній з волонтерських вишкільних 
груп, яка займалась, зокрема, і навчанням з використан-
ня засобів зв’язку. Цей досвід показав, що технологічно із 
засобами зв’язку, особливо в наймасовішому низовому сег-
менті, у нас далеко не райдужна ситуація. І це спонукало 
нас дістати з полиці наші проєктні напрацювання і поча-
ти діяти», — зазначив один із ключових розробників Олек-
сій.
 «Фішка» радіостанцій HIMERA в тому, що це насам-
перед використання алгоритму AES одразу «з коробки». 
AdvancedEncryption Standard — симетричний алгоритм 
блочного шифрування. В HIMERA розмір криптографіч-
ного ключа становить 256 біт. Тож російські РЕРівці мо-
жуть розшифровувати сигнал аж поки рак свисне — у них 
мало що вийде. (Для порівняння, в інших «побутових» 
радіостанціях таке шифрування докуповується та встанов-
люється окремо).
 Ще одна перевага радіостанції HIMERA — стрибки по 
частотах. Крім того, аби відстежити в ефірі пристрої проєк-
ту HIMERA, ще потрібно знати пароль користувача, який 
було введено в них безпосередньо в підрозділі. «Навіть ми, 
виробники, не можемо знайти ці радіостанції в ефірі. Кіль-
кість каналів, по яких вони «стрибають», — понад 65 ти-
сяч!» — каже Олексій.
 Крім цього, номінальна потужність радіостанцій 
HIMERA — невелика. В десятки разів менша за потужність 
звичайної рації. Засікти її засобами РЕР майже нереально. 
Хіба що стояти дуже близько до ворожої станції. Тримає за-
ряд українська розробка близько трьох діб. Заряджається 
через популярний нині роз’єм Тype C. Як гарнітуру можна 
використовувати звичайні навушники. Для військових гар-
нітур, які монтуються на шолом і мають кнопку PTT, пот-
рібне незначне втручання в конструкцію.
 Учасники проєкту HIMERA раді скооперуватися з ін-
шими виробниками й розробниками електронної продук-
ції. Зокрема, вони віддали частину монтажних робіт, щоб 
не відвертати увагу інженерного складу групи на звичай-
не паяння. Цікава робота і з виробниками антен, бо вже ду-
мають про подальше вдосконалення своєї конструкції — 
радіостанцію HIMERA другого покоління, що стала б ана-
логом американського «Харріса», який перекриває потре-
би зв’язку ланки рота-батальйон. ■

■ Лариса САЛІМОНОВИЧ

 Другий удар по кримському 
мосту експерти назвали унікаль-
ним задумом наших військових. 
За попередньою версією, Украї-
на запустила два морські дрони 
з чорноморського узбережжя, 
після чого вони здолали 700-кі-
лометрову відстань і залишили-
ся неприступною мішенню для 
ворога. Коментуючи цю подію, 
кремлівські пропагандисти зго-
рали від люті, що, в принципі, й 
не дивно. «Рівень складності був 
просто гігантський. Це ж перли-
на путіна, — прокоментував си-
туацію військовий аналітик Олег 
Жданов. — Нова атака на крим-
ський міст — чергова унікальна 
операція СБУ, яку вона провела 
з ВМС ЗСУ». 
 Наразі відомо, що морські без-
пілотники серйозно пошкодили 
автомобільну частину конструк-
ції, тому москалям, що приїхали 
ніжитися під сонцем українсь-
кого півострова, доведеться їха-
ти додому через сухопутний ко-
ридор. А там, як відомо, точаться 
запеклі бої. Не виключено також, 
що ВСУ для надійності пошко-
дять ще й чонгарський міст, а та-
кож залізничну колію кримсько-
го. Все це потрібно для того, аби 
порушити логістичні маршрути 
кацапського війська. Отож відпо-
чивальники наразі створили ба-
гатокілометрову чергу в районі 
кримського перешийка, а ті, хто 
ще не встиг дістатися до курорту, 
масово здають квитки. 
 Найбільш проблемною і непе-
редбачуваною ділянкою фронту 
наразі став Лимано-Куп’янський 
напрямок. Рашисти пригнали 
сюди 100-тисячне угрупован-
ня, більш ніж 900 танків, понад 
555 артилерійських систем, 370 
РСЗО. «Росіяни запанікували від 
нашого просування на Бахмутсь-
кому напрямку, — повідомила у 
своєму телеграм-каналі заступ-
ниця міністра оборони Ганна Ма-
ляр. — Бо воно хоч і поступове, 
але щоденне, і майже всі панів-
ні висоти довкола міста ми зай-
няли. Щойно ми перехоплюємо 
оперативну ініціативу і починає-
мо просуватись уперед, ворог од-
разу активізується на додаткових 
напрямках, щоб відволікти і від-
тягнути наші сили туди. Власне, 
зараз те саме відбувається, тому 
ситуація передбачувана. Бійці 
мужньо долають ці обставини і 
нищать ворога».
 Відбити атаки ЗСУ допомо-

жуть і касетні боєприпаси, що 
зараз підвозять на схід. «Процес 
їх отримання продовжується, — 
повідомив в ефірі телемарафо-
ну спікер Східного угрупован-
ня військ ЗСУ Сергій Череватий. 
— Безумовно, коли ми отримає-
мо допомогу — цілком легітимно 
— для оборони нашої країни, ми 
використовуватимемо абсолютно 
все, що у нас є, і це суттєво поси-
лить наші позиції».
 До речі, злісну заяву путіна 
щодо появи цього виду озброєн-
ня в Україні, де він пообіцяв дати 
«дзеркальну відповідь», вже про-
коментували світові ЗМІ. «У звіті 
CNN задокументовано, як росій-

ський генерал, який керував 
звірствами в Сирії, керував і ка-
сетними бомбардуваннями Хар-
кова, — повідомили там. — ООН 
та пов’язані з нею організації та-
кож опублікували звіти з цього 
питання. У заяві, опублікованій 
30 березня 2022 року, Мішель Ба-
челет, яка на той час очолювала 
відділ ООН з прав людини, зазна-
чила, що, згідно з достовірними 
повідомленнями, росія вже засто-
сувала касетні боєприпаси в насе-
лених районах України «щонай-
менше два десятки разів», трохи 
більше, ніж через місяць після 
початку вторгнення». ■

НА ФРОНТІ

Надламана скрепа
Удар по кримському мосту та успіх ВСУ в 
районі Бахмута викликали у рашистів істерику, 
тому вони планують активізувати ракетні 
обстріли і пішли в атаку на Харківщині

■

Втомився й завалився.
Фото з сайту novakahovka.city.
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Людмила НІКІТЕНКО

 Черкаський облас-
ний музей «Кобзаря» 
Тараса Шевченка по-
повнився цікавим ек-
спонатом: тут тепер є 
портрет поета, «нама-
льований» 2 тис. 800 
гвіздками.
 Як повідомили «Ук-
раїні молодій» праців-
ники музею, щедру по-
силку отримали вони 
від Володимира Бащака 
з Івано-Франківська, ві-
домого в Україні колек-
ціонера Шевченкіани, 
яку він часто презентує 
на виставках. 
 «Наш музей Воло-
димир Олександрович 
не вперше тішить по-
дарунками, проте цьо-
го разу подивував ав-
торським виконанням 
портрета Тараса Шев-
ченка, який він створив 

за допомогою... цвяхів! 
2 тис. 800 гвіздочків 
використав автор, аби 
«вималювати» на до-
шці образ Шевченка-
солдата», — розповіда-
ють у музеї «Кобзаря». 
І додають, що портрета 
Кобзаря у такому вті-
ленні в колекції музею 
ще не було.
 «Тож уклінно дякує-
мо Володимиру Олек-

сандровичу за цей та 
інші подарунки і споді-
ваємося на подальшу 
прихильність», — під-
сумовують у музеї «Коб-
заря».
 До речі, уточнюють 
музейники, Володимир 
Бащак є автором книги 
«Тарас Шевченко», у 
якій він презентує зоб-
раження значків, ме-
далей, монет, жетонів 

і надає доступну інфор-
мацію про ці предмети. 
Цю книгу він іще рані-
ше передав музею. ■

Портрет Тараса 
Шевченка, створений 
за допомогою 2 тис. 800 
гвіздочків.
Фото надане 

музеєм «Кобзаря».
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ПОДАРУНКИ

Цвях експозиції
У черкаському «Кобзарі» 
музейна колекція поповнилася 
портретом Шевченка з 2 тисяч 
800 гвіздків

■
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Інфляція 
сповіль-
нюється, 
гривня 
зміцнюється
А «комуналка» дорожчає
Наталя НАПАДОВСЬКА

 У червні 2023 року споживча інфляція в 
річному вимірі (р/р) і далі сповільнювала-
ся — до 12,8% з 15,3% у травні. У місячно-
му вимірі ціни зросли на 0,8%. Про це свід-
чать дані, опубліковані Державною служ-
бою статистики України.
 Така динаміка передусім відображала 
зниження тиску на витрати бізнесу, зокре-
ма на логістику, а також зниження світових 
цін на товарних ринках, зокрема й на енер-
гоносії, що в поєднанні зі швидким присто-
суванням бізнесу до нових викликів війни 
дало такий результат. Михайло Демків, фі-
нансовий аналітик ICU, вважає: «Ціни про-
довжують зростати, щоправда, не такими 
темпами, як у 2022 році. Але стрімкого зни-
ження надалі — нагадаємо, що ціль, до якої 
ми прагнемо, 5% інфляції, — ми досягнемо 
нескоро». 
 Один із компонентів, який зростав 
повільно, — це так звані адміністративно-
регульовані ціни, те, що в народі називаєть-
ся «комуналка». Минулого року їх прак-
тично не підвищували, але економіка не-
вблаганна, й зі зростанням цін в економіці 
тарифи на «комуналку» також доведеться 
найближчим часом підвищувати. Це позна-
читься на інфляції, яка буде навіть вищою, 
ніж та, яку ми спостерігаємо зараз. Коли ж 
можуть підняти вартість «комуналки»? 
 Фінансовий аналітик Євген Дубогриз за-
значає: «Під час війни ціни на «комунал-
ку» є політичним рішенням відповідно до 
інфляції та платоспроможності населен-
ня. Вже з липня у нас підвищились ціни 
на бензин, дизель через повернення ставок 
на податки на пальне. Це значним чином 
має вплинути на інфляцію, щонайменше 
плюс один пункт у порівнянні з минулим 
місяцем, і означає, що інфляція найближ-
чим часом, навпаки, зростатиме. Але все 
одно зараз у нас вона нижча за ті прогнози, 
що давав НБУ в середині квітня, тоді про-
гноз був 14,5% у річному вимірі. Інфляція 
зберігатиметься на поточних рівнях до кін-
ця року». 
 «Якби не внесок з підвищення цін на 
електроенергію для населення, інфляція 
була б іще меншою, на 11,6%», — додає ін-
вестбанкір Сергій Фурса. Крім того, наслід-
ки руйнування Каховської ГЕС поки не поз-
начилися на споживчій інфляції, але мо-
жуть мати негативні ефекти згодом. 
 Банкіри з надією дивляться на Нацбанк, 
який, згідно з графіком, повинен через два 
тижні переглядати облікову ставку, що 
нині становить 25%. «Різке падіння інф-
ляції просто не залишає шансу Нацбанку, і 
вже в липні має спостерігатися падіння об-
лікової ставки», — вважає Сергій Фурса. 
Це означає, що ставки за облігаціями та де-
позитами в гривні поступово підуть униз. 
Але, найважливіше, це позначиться на вар-
тості кредитів, більшість з яких, переваж-
но, видано за програмою «5-7-9», тобто це 
кредити, субсидовані державою — і таким 
чином знизиться навантаження на бюд-
жет.
 Ставки по облігаціях уже пішли вниз ще 
з кінця травня — початку червня, й аналі-
тики, чекаючи на таку ж тенденцію з грив-
невими депозитами, дають пораду: є сенс 
«фіксувати» дохідність, тобто відкривати 
включно по серпень гривневі депозити, що-
найменше піврічні. Адже ставки наразі ни-
жчі, ніж рівень зростання цін. Потенціал до 
зниження інфляції, хоч і помірнішими тем-
пами, зберігається й надалі. А курс гривні 
продовжує залишатися напрочуд стабіль-
ним. ■

■

Лариса САЛІМОНОВИЧ

 Після деокупації більшої 
частини Харківщини чима-
ло пособників рашистів чо-
мусь виїхали не до «страни 
своєй мєчти», а в «ненавис-
ну» Європу. Наразі вони на-
магаються прилаштуватися 
там як українські біженці, а 
то й у статусі жертв політич-
них репресій. 
 «Так, насправді, не всі, 
хто тікав від ЗСУ з наших 
звільнених територій, побіг-
ли до улюблених «скрєп» та 
«русского міра», — пові-
домив у фейсбуці началь-
ник слідчого управління 
ГУ Нацполіції у Харківсь-
кій області Сергій Болві-
нов. — Маємо безліч випад-
ків, коли вчорашні фана-
ти рф та її армії перехову-
ються саме в Євросоюзі. Та 
ще й прикриваються тим, 
що вони — українці, які по-
страждали від війни та пот-

ребують прихистку».
 Втім уже незабаром їхні 
маніпуляції перестануть 
бути дієвими, оскільки хар-
ківські слідчі всіх причет-
них до співпраці з окупанта-
ми вноситимуть до бази да-
них і заявлятимуть в Інтер-
пол. Наразі в цьому списку 
вже 25 осіб, проте їхня кіль-
кість зростатиме далі. «Ми 
повідомлятимемо про те, що 
ці люди — не жертви війни 
або політичні біженці, яки-
ми намагаються там вигля-
дати, а підозрювані в кримі-
нальних злочинах в Україні, 
— повідомив Сергій Болві-
нов. — Юридично це підста-
ва для того, щоби повернути 
кожного «за порєбрік».
 До речі, харківські лю-
бителі «русского міра» бу-
вають різні. Днями облас-
на військова адміністрація 
анулювала почесну грамо-
ту, видану режисерці теат-
ру «Врємя Ч» Жанні Богу-

севич, яку вона отримала 
кілька місяців тому «за ва-
гомий внесок у розвиток 
культури і театрального 
мистецтва». Причина — з 
розряду неймовірних. Ви-
являється, разом з акто-
ром Сергієм Лістуновим 
вони виїхали до Санкт-Пе-
тербурга і вже відкрили там 
свою студію «Тєатр Пітєр». 
Ба більше, Жанна навіть 
 встигла виставити «ВКон-
тактє» листівку з вітанням 
до дня росії.
 Для театральної спіль-
ноти вчинок колишніх ко-
лег мав ефект грому посеред 
ясного неба. Як з’ясувалося, 
теперішні «пітерці» у квітні 
дали останню виставу і, по-
бажавши землякам мирно-
го неба, кудись зникли. Про 
їхнє нове місцезнаходження 
дізналися із соціальних ме-
реж. «Так, я в Пітері. Вже 
в Пітері, — повідомила Бо-
гусевич. — Було ухвалене 

мною таке рішення. Непрос-
те, багатообдумане, але в ре-
зультаті ухвалене. Це з ди-
тинства було мрією, і я зро-
била вибір на користь мрії».
 Окрім емоційних комен-
тарів колег, на вчинок мит-
ців-перебіжчиків відреа-
гував і голова ХОВА Олег 
Синєгубов. «Ганебно висту-
пати на сценах ворожої 
рф, поки харків’яни кож-
ний метр української зем-
лі звільняють від окупантів 
ціною життів, — написав 
він. — Вважаю за обов’язок 
анулювати почесну грамо-
ту Харківської обласної ад-
міністрації, яку вручили 
Жанні Богусевич. Куль-
турні діячі Харківщини — 
справжні патріоти, що до-
водили неодноразово. Поп-
ри обстріли, бомбардуван-
ня росіян і їхнє намагання 
знищити нашу культуру — 
Харківська область завжди 
буде українською». ■

ЇХНІЙ ВИБІР

Перелітні запроданці
Харківські слідчі перші в Україні шукатимуть за кордоном місцевих 
колаборантів разом з Інтерполом

■

Валерія МУСХАРІНА, студентка 
Київського університету 
імені Бориса Грінченка

 У селі Білівці Хотинської міської 
громади функціонуватиме унікаль-
ний завод із переробки лаванди на 
олію. 
 Як зазначає Чернівецька обласна 
рада, місцеві підприємці висадили 
близько 15 га запашної трави восе-
ни 2020 року. Нещодавно розпочався 
період цвітіння, а поле відкрили для 
відвідувачів, створивши ще одну ту-
ристичну точку громади. 
 Неподалік виготовлятимуть ук-
раїнську лавандову олію, що є важ-
ливим компонентом у парфумерії та 
медицині.
 Батьківщиною лаванди вважа-
ють Середземномор’я, однак гео-
графія розповсюдження рослини 
величезна: від Канарських островів 
до Аравії та Східної Індії. Її актив-
но вирощують у Франції, Італії, Іс-
панії, Болгарії, Угорщині тощо. 
Десь як декор (гібридні сорти лаван-
ди є надзвичайно красивими), а десь 
задля отримання лікувального меду 
або лавандової олії, що так шануєть-
ся по всьому світові. 
 Ефірну олію з цих рослин поча-
ли використовувати понад 2 тис. 500 
років тому: вона чудово знеболює, за-
гоює й заспокоює. Уже багато століть 
лаванда високо цінується, а в Провансі 
її часто називають синім золотом.
 Від рослини використовують усі 
надземні частини — квіти, листя, 
стебла, однак найважливішими за-
лишаються квіти, бо саме в них міс-
титься більше ефірного масла (1,2—
2,3%), ніж у листках і стеблах. Квіти 
лаванди — свіжі або висушені — ма-
ють пряно-гіркуватий смак, а в прак-
тичній медицині їх застосовують уже 
через 7—10 днів після цвітіння.
 Лаванда благотворно впливає не 
тільки на наші емоції, а й на весь ор-
ганізм у цілому. Вона нормалізує ро-

боту серцевої системи, знижує тиск і 
знімає спазми судин; покращує робо-
ту печінки, жовчного міхура і всьо-
го травного тракту; знімає набряки; 
зменшує запалення; знімає м’язові 
болі та болі у суглобах: виводить ток-
сини; знімає запалення; зменшує по-
червоніння, свербіж, лущення; зні-
має нервову напругу і сприяє здоро-
вому сну; є відомим та ефективним ре-
пелентом.
 Ця запашна рослина посилює 
опірність організму перевтомі та ін-
фекційним захворюванням, змен-
шує негативні прояви атеросклерозу 
та інсульту, а також впливає на емо-
ційну сферу. Як-от регулює перепа-
ди настрою, утихомирює гнів, прино-
сить спокій і ясність, підвищує кон-
центрацію уваги, захищає розум від 
«атак» усіляких образ і стресів. До 
того ж усуває перезбудження, безсон-
ня, плаксивість та істеричні реакції. 
 Парфумерно-косметична про-
мисловість теж активно використо-
вує лавандові суцвіття: при вироб-
ництві парфумів, одеколонів, мила, 
шампунів, кремів, мазей тощо. Спе-
ціальні свічки з цих рослин блискуче 
ароматизують приміщення, білизну в 
шафі та захищають одяг від молі.
 Лавандову олію застосовують і для 
догляду за шкірою будь-якого типу. 

Рослина має омолоджувальний вплив 
і балансувальний ефект, а ще заспо-
коює, регенерує, розгладжує, тонізує 
шкіру та бореться з куперозом.
 Наприклад, із лавандової олії 
можна приготувати омолоджуваль-
ний скраб, перемішавши 1 ч. л. меле-
ного мигдалю, 1 ч. л. мелених вівся-
них пластівців, 1 ст. л. жирних вер-
шків (для сухої шкіри) чи 1 яєчний 
білок (для жирної шкіри) та 2 краплі 
самої олії. 
 Або ж маску для волосся, яка зро-
бить його більш міцним, шовковис-
тим та боротиметься з лупою: для цьо-
го можна з’єднати у суміш 5 крапель 
ефірного масла лаванди і 3 ст. лож-
ки олії жожоба. Далі нанести на шкі-
ру голови, залишити на 10 хвилин та 
змити шампунем. 
 Важливо, що лавандова олія є 
некомедогенною (не забиває пори), 
тому її сміливо використовують із 
проблемною шкірою на постійній ос-
нові. Як і будь-яка інша ефірна олія, 
лавандова поєднується практично 
з усіма зволожувальними й тонізу-
вальними засобами. Тож її можна до-
дати, приміром, у флакони з тоніком 
для обличчя, аби заспокоїти та пок-
ращити тон шкіри. У випадку з кре-
мами — перемішувати безпосередньо 
перед нанесенням. ■

Фото новинного порталу «БукІнфо».❙

ПЛАНІВ ГРОМАДДЯ

Та, що знеболює, загоює, заспокоює
На Буковині запрацює перший український завод із виготовлення 
лавандової олії

■
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Недодекларовані 
 На цей раз шаманиться це в 
середовищі все ще чинних на-
родних депутатів від колиш-
ньої московської партії ОПЗЖ. 
Отже, колишній ОПЗЖист, 
нардеп Григорій Мамка старан-
но пропихає у Верховній Раді 
правки, котрими намагаються 
списати всі найгучніші коруп-
ційні справи з моменту повно-
масштабного вторгнення росії в 
Україну. 
 Особливо це стосується зако-
нопроєктів, без котрих немож-
ливе торування нашого шляху 
до членства в ЄС та НАТО. 
 До кінця липня Україна 
обіцяла колективному Байдену 
відновити електронне деклару-
вання, котре було відмінене 16 
місяців тому. Народні депутати 
узгоджували його з МВФ і мали 
за нього проголосувати. Саме під 
цю обіцянку Україні дали гро-
ші. Уже минула середина лип-
ня, а декларування так і не від-
новлено. Імовірно, зроблять це 
в останню ніч цього місяця. Бо, 
як повідомляв ще місяць тому 
заступник голови НАЗК Андрій 
Вишневський, законопроєкт Да-
вида Арахамії, котрий був на-
писаний восени минулого року 
й наполегливо рекомендований 
президентом до голосування, ус-
пішно поховали в парламенті, а 
про новий ніхто й не згадував. 
Значить, нового не було? Гада-
ли пропетляти? 
 І, як зазначив Андрій Виш-
невський, причина цього прихо-
ваного саботажу — в небажанні 
народних депутатів відновлюва-
ти електронне декларування. 
  Що ж там такого треба буде де-
кларувати в час війни, що навіть 
перед загрозою бути відшмага-
ними президентськими різками 
депутати так впираються? 

Мамкіна локшина
 Отже, нардеп Мамкін із гру-
пою колег вписали в законопро-
єкт норму, що дозволяє протягом 
воєнного стану не декларувати 
місце проживання в Україні та за 
кордоном. А це означає, що віл-
ла одеського воєнкома, маєток 
слуги народу Халімона в Києві 
на Печерську, квартира іншого 
слуги народу Торохтія в Болгарії 
— не підлягатимуть декларуван-
ню. І куплені в смогові війни віл-
ли і квартири за гроші непоясню-
ваного походження можна не де-
кларувати. Але з такою нормою 
сам процес декларування взагалі 
повністю втрачає сенс. 
 Отже, після валу підозр, вру-
чених депутатам за незадекла-
ровані орендовані ними квар-

тири, тепер парламентарії при-
думали, як зробити так, щоб ці 
«підозрілі» наймані квартири не 
треба було декларувати взагалі. 
За цією правкою, якщо депутат 
винаймає житло менш як три  
місяці і загальна вартість його 
нижча, ніж три тисячі доларів, 
то таке помешкання декларува-
ти не потрібно. І тепер теоретич-
но це може бути не лише шпа-
риною, щоб не декларувати, а й 
щоб ховати набуте житло, вда-
ючи, що ти його орендуєш у ко-
гось наїздами на один день мен-
ше ніж три місяці. 
 Також реєстр декларацій, 
за цим новим законом, так і за-
лишиться закритим до кінця 
війни.
 Однак маленькою правкою 
туди вписали норму, що лише 
Кабінет Міністрів може відкри-
ти декотрі декларації. І, знаючи 
наші реалії, можна припустити, 
що прем’єр-міністр це буде роби-
ти не для того, щоб стежити, чи 
не брали хабарі його заступники, 
члени Кабміну та інші високопо-
садовці. Скажімо, чи не оббріху-
ють, бува, заступника міністра 
інфраструктури Лозинського, 
котрий нібито приторговував ге-
нераторами, коли росіяни взим-
ку громили нашу енергетичну ін-
фраструктуру?
 А ще, можливо, голова уря-
ду матиме доступ до деклара-
цій чиновників усіх високих 
рівнів для того, щоб вибірко-
во відкривати електронні зві-
ти посадовців, з котрими вою-
ють ті, хто має вплив або вза-
галі «тримає» уряд. 
 Наприклад, під пильне 
око прем’єр-міністра можуть 
не потрапити декларації нар-
депів, але його може дуже за-
цікавити електронна звітність 
мерів, котрі з якихось причин 
потрапили в немилість до цен-
тральної — і виконавчої, і зако-
нодавчої — влади. 
 І дуже прикро, що під цю нор-
му наші законодавці знайшли 
відповідну локшину на вуха за-
хідним партнерам. Мовляв, вій-
на, і вони себе відчуватимуть у 
небезпеці, якщо ворог завдяки 
деклараціям знатиме їхнє міс-
це проживання. І МВФ, якого 
неважко налякати війною, ні-
бито погодився на таку версію. 
Тому нам на Міжнародний ва-
лютний фонд розраховувати не 
доводиться. Лише на розголос, 
бо з такими нормами деклару-
ванням офіційно перевіряти там 
буде нікого й нічого. Політики 
намагаються приховати від люд-
ського ока все, що для них дуже 
цінне й важливе. 

Слуги кешу
 Водночас у тому, що пред-
ставників чинної влади викри-
вають на корупції, немає нічого 
дивного, і тут навіть є свої плю-
си. Наприклад, це означає, що 
недоторканних немає і відпові-
дальність рано чи пізно чекати-
ме на кожного, хто бере чи дає 
хабарі. 
 Ба більше, навіть прези-
дент свого часу казав, що жод-
них винятків для «своїх» при 
розгляді корупційних справ не 
буде і якщо «людина взяла хоч 

якийсь хабар, хоч гривню, то по-
винна сидіти. Мені все одно, яка 
це партія — «Слуга народу» чи 
інша партія».
 Але, з іншого боку, динаміка 
затримань «слуг» говорить про 
те, що проблема є системною і 
хабарників у владі насправді чи-
мало. 
 Чого лише варті десятки заяв 
до Національного антикоруп-
ційного бюро України стосовно 
ймовірного отримання народ-
ними депутатами зарплат у кон-
вертах. 
 Загалом же за останні три 
роки корупційних історій, 
пов’язаних із провладними де-
путатами та чиновниками, було 
стільки, що частина вже почи-
нає забуватися. Тим більше, що 
на поверхню виринають свіжі. 
 Скажімо, якась заплутана іс-
торія триває у стані «Слуги на-
роду» з двома найгучнішими 
розслідуваннями цього року. 
 Прокурора спеціалізованої 
антикорупційної прокуратури 
(САП) Олександра Омельчен-
ка, котрий вів розслідування 
справ щодо підозр у корупції го-
лови Верховного Суду Всеволода 
Князєва; міноборонівської вар-
тості яєць по 17 гривень за шту-
ку та щодо генераторів згадано-
го заступника міністра інфра-
структури Василя Лозинського 
— звільнили з прокуратури. По-
дейкують, що йому закидають 
непрофесійність. Сам Омельчен-

ко заявляє про тиск і звернувся 
до Ради прокурорів із відповід-
ною скаргою. Як є насправді і, 
головне, що це означає для цих 
резонансних справ, ми можемо 
лише здогадуватись.
 Водночас наразі не вдалось 
замилити очі судді Олексію Тан-
диру, який наприкінці травня у 
п’яному стані кермував автомо-
білем і збив на смерть на блок-
посту в Києві нацгвардійця Ва-
дима Бондаренка. Тоді ж по га-
рячих слідах, буквально з місця 
трагедії стало відомо, що Тан-

дир намагався уникнути прохо-
дження тесту на алкоголь. А суд-
ді знають, як зробити так, щоб 
п’яного водія можна було «від-
мазати» від відповідальності. 
Так от, днями Державне бюро 
розслідувань (ДБР), що зай-
мається цією справою, офіційно 
заявило, що Тандир у ту ніч «був 
за кермом у стані сп’яніння», що 
він летів по трасі зі швидкістю 
100 кілометрів за годину. І зна-
ючи, як у таких ситуаціях при-
ховати сліди сп’яніння, саме це 
й збирався зробити. ДБР ствер-
джує, що все це підтвердила су-
дово-психологічна експертиза. 
Щоправда, адвокати судді на-
звали висновок передчасним. 
Подивимось. Наразі Тандир пе-
ребуває в СІЗО, йому загрожує 
до 10 років позбавлення волі. 
 Кримінальною історією об-
ростає також надмірна любов 
до грошей нардепки від «Слуги 
народу» Людмили Марченко, 
котру виключили з партії на тлі 
оголошення їй підозри НАБУ у 
зловживанні впливом та отри-
манні неправомірної вигоди. 
 НАБУ і САП опублікува-
ли відео, на якому зафіксовано 
переговори фігурантів справи, 
листування нардепки з помічни-
цею і момент, на якому нардеп-
ка намагається викинути хабар 
через паркан свого приватного 
будинку.
 Марченко та її помічниці ого-
лосили про підозру за ч. 2 ст. 28 і 

ч. 2 ст. 369-2 КК України (злов-
живання впливом), що передба-
чає позбавлення волі до 5 років.

 Авгієві стайні депутата 
Київради Трубіцина
 Не менш оригінальні винахо-
ди для вирішення своїх питань 
знаходять і депутати-«слуги» 
місцевих рад.
 Ще в 2022 році НАБУ затри-
мало депутата Київської міської 
ради від СН Владислава Трубі-
цина на хабарі у 1,26 млн грн. 
 За версією детективів, депу-
тат та п’ять його пособників, се-
ред яких директор комуналь-
ного підприємства та два його 
зами, організували схему пере-
моги приватних компаній у тен-
дерах на розміщення точок се-
зонної торгівлі у різних райо-
нах Києва. 
 Голова політичної партії 
«Слуга народу» одразу скли-
кала позачергову конференцію 
київської міської організації 
для розгляду інциденту і прий-
няття відповідних рішень щодо 
депутата.
 Владислав Трубіцин у 
Київраді обіймає посаду голови 
постійної комісії з питань під-
приємництва, промисловості та 
міського благоустрою. 
 В інтерв’ю він говорив, що 
взявся вичистити авгієві стайні 
стихійної торгівлі Києва: «У сто-
лиці є проблема зі стихійною тор-
гівлею, з сірим бізнесом, так би 
мовити. Багато років на це закри-
вали очі. Я ж вирішив, що ці ав-
гієві стайні треба розгрібати. До 
того ж не найкраща ситуація і з 
проведенням ярмарків у Києві. 
Саме тому і було вирішено при-
значити одне комунальне під-
приємство організатором прове-
дення сезонних ярмарків».
 Тобто потрібно було позбу-
тись одних на користь інших. 
 Однак на засідання судів 
Трубіцин не з’являється, — ка-
жуть, утік за кордон, але, схоже, 
справа його живе. Бо нещодав-
но зі своїх усталених майданчи-
ків нахабно повикидали в Києві 
кіоски «Союздруку», котрі тор-
гували газетами й журналами. 
Це також боротьба з сірими зо-
нами? І  якого сезону стосуєть-
ся торгівля періодикою? До то-
тального отупіння? Цікаво, це 
сталося ще за авгієвою схемою 
Трубіцина чи це вже нові охочі 
розкреслюють і викреслюють 
торгівлю інтелектуальною про-
дукцією зі столичного просто-
ру? ■

МОРАЛЬ І ВЛАДА 

Слуги кешу: апетит приходить під 
час... війни?
Як депутати узаконюють вілли, придбані 
за час жорстоких боїв за Україну

■

СН і ОПЗЖ допомагають колегам уникнути відповідальності.❙

До кінця липня Україна обіцяла колективному 
Байдену відновити електронне декларування, 
котре було відмінено 16 місяців тому. Народні 
депутати узгоджували його з МВФ і мали за нього 
проголосувати. Саме під цю обіцянку Україні дали 
гроші. Уже минула середина липня, а декларування 
так і не відновлено.

Тетяна ПАРХОМЧУК

Історія про те, як народні обранці та інші високопосадовці всіх гі-
лок влади використовують лише для себе — як можуть і наскільки 
вистачає фантазії — свій тимчасовий клондайк посад, не була б 
такою сумною й обурливою, якби в Україні десятий рік не тривала 
війна. До того ж наша ситуація погіршилась фазою повномасш-
табного вторгнення. 
Проте ми намагаємось іти вперед, туди, куди силою зброї і стра-
хом смертей нас намагається не допустити кремлівський агресор. 
Ми прагнемо реформ в Україні. Справжніх, а не шаманських ри-
туальних танців із бубнами, чи вже модніше — з барабанами й 
традиційною риторикою. 
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Новий стан невизначеності 
 Як відомо, напередодні саміту НАТО 
у Вільнюсі президент України Володи-
мир Зеленський зважував, їхати чи ні. 
Бо вже було відомо: очікуване ПДЧ для 
вступу в НАТО відкладався ще на невиз-
начений час. 
 Безпосередньо на саміті сам план дій 
щодо членства для України відмінили. 
Мовляв, можна й поза конкурсом, після 
виконання всіх вимог. От лише коли від-
будеться це зарахування — незрозуміло 
досі. Бо поважні персони впливового сві-
ту не визначили термін прийняття. Це 
взагалі ще більше вводить Україну в стан 
невідомості. 
 Зеленський усе ж був присутній на 
саміті, й для багатьох це стало критерієм 
того, що напередодні все ж було знайдено 
якесь альтернативне рішення. Але воно 
не задовольняє Україну. 
 Як повідомила британська газета The 
Guardian, президент Зеленський до ос-
таннього намагавcя переконати союзни-
ків у НАТО переписати підсумкове комю-
ніке саміту. Українська сторона вважає, 
що НАТО є єдиною гарантією майбутніх 
ненападів рф. 
 Водночас США та деякі інші члени 
Альянсу побоюються, що москва вважа-
тиме вступ України до НАТО ескалацією 
напруженості. 
 Зрештою, там же, у Вільнюсі, прези-
дент Володимир Зеленський заговорив про 
необхідність повернення України в статус 
ядерної держави. Дехто з аналітиків назвав 
ці плани амбітними. Так, але це потреба на-
шої країни, котру варто було б по свіжому 
сліду відмови від ядерної зброї почати задо-
вольняти, робити зворотні кроки ще з тих 
часів, коли демократичне оточення росій-
ського президента Єльцина оприлюднюва-
ло загрозливі заяви про «повернення Кри-
му» та «наш Донбас».

І знову Guten Tag, або «здрасьтє»!
 Ми уже писали про гру проти України 
2008 року ексканцлерки Німеччини Ан-
гели Меркель. Власне, через її позицію за-
добрювання путіна та таку ж проросійсь-
ку позу Франції Україні тоді було відмов-
лено в членстві НАТО. 
 Тепер повернення в чистому виг-
ляді до ситуації 2008 року немає. Є дещо 
інші компромісні рішення. Але знову ж 
таки Німеччина, зокрема канцлер Олаф 
Шольц, та США — президент Джо Байден 
заблокували прийняття України до НАТО 
в той період, коли вона так мужньо і від-
чайдушно бореться за світову демократію 
і коли так цього потребує. 
 Щодо американського президента, то 
не допомогло і колективне письмове звер-
нення 44 іменитих політиків США з вимо-
гами, схожими на ті, що неодноразово вже 
озвучували і президент України Володи-
мир Зеленський, і головнокомандувач ЗСУ 
генерал Валерій Залужний. 

 Оскільки рішення саміту НАТО 11-12 
липня у Вільнюсі не задовольняють Ук-
раїну, тому, як зауважив американський 
політолог азербайджанського походжен-
ня Раміз Юнус, Захід і США передбачили, 
що почнуть відкуповуватись певними не-
обхідними нам видами озброєння. До речі, 
котрі мали б давно вже дати. Тримали для 
цього «слушного» моменту? 
 І тут, швидше, йдеться не про необ-
хідну зброю, а про саму «хитрозробле-
ну» тактику колективного Заходу. 
 Але, власне, чому США та Німеччи-
на заблокували запрошення Україні саме 
зараз? 

 Наші невирішені проблеми з корупцією 
— це не той аргумент, бо й в Америці цього 
«добра» чимало. Ми не кажемо про те, що не 
боротимемось із цим ганебним для цивілізо-
ваного світу явищем. Але все ж, говорячи 
неологізмом сучасної російсько-української 
війни, ця причина — фальш-ціль. 
 Реально, протистояння щодо України 
є в президентських адміністраціях провід-
них країн-лідерів НАТО. І там у них ведуть 
залаштункові ігри. Найпомітніше для пе-
ресічних українців — це те, що час від часу, 
а напередодні саміту було доволі часто, — 
з’являлась чимала кількість маніпулятив-
них інформаційних анонімних вкидів або 
відвертої дезінформації, котрі так чи інак-
ше дискредитують Україну. І щодо перемо-
вин, і щодо контрнаступу. Останнє постій-
но спонукає генерала Залужного відправ-
ляти всіх панікерів та «аналітиків» услід 
за російським військовим кораблем. Як-
от він це зробив у нещодавньому інтерв’ю 
американському журналу Time, чим спри-
чинив ажіотаж. 
 Окрім дезінформаційних вкидів та пуб-
лікацій із закликами не дати Україні всту-
пити до НАТО, у медійному просторі Сполу-
чених Штатів напередодні Вільнюського са-
міту з’являлись у впливових виданнях під 
авторством знаючих набагато більше, ніж 
пересічні американці, й викривальні стат-
ті влади та зовнішньої розвідки. У них ар-
гументовано верхні ешелони американсь-
кої влади та головного розвідувального уп-
равління — ЦРУ — звинувачуються у під-
килимних домовленостях з путіним. 
 Так, скажімо, в популярному й впливо-
вому в США журналі Newsweek колишній 
співробітник ЦРУ написав про візит очіль-
ника розвідувального відомства Уїльяма 

Бернса наприкінці 2021 року до москви 
й таємні перемовини з путіним. Офіційна 
версія цього візиту, хоч і він не афішував-
ся, все ж подавалась як спроба перекона-
ти путіна не розпочинати повномасштаб-
ного вторгнення в Україну. Автор же зга-
даної статті вказує, що тоді ж відбулись 
певні домовленості між росією і США. На-
приклад, що Америка офіційно не братиме 
участі у воєнних діях на боці України, що 

американська зброя не буде використана 
на російській території; ймовірно й те, що 
нам вже очевидно сьогодні, — неприйнят-
тя України до НАТО та чимало іншого, що 
буде відкриватись у ході подій. 
 Ідеться і про припущення, що, можли-
во, цей візит і ця розмова підштовхнули 
росію до прискорення повномасштабного 
вторгнення в Україну. Мовляв, на момент 
зустрічі біля кордонів України було змен-
шено кількість російських солдатів. Хоча, 
дивлячись крізь призму нашого сьогодніш-
нього досвіду, нашими очима, ймовірно, це 
був такий хитрий маневр московитів. 
 Також у Newsweek звинувачується аме-
риканська сторона у ймовірних відкатах за 
доставлену нам зброю. Тобто хто кого має 
звинувачувати в корупції?
 І якщо згадати історію сходження Бер-
нса на пост директора ЦРУ, то до призна-
чення на цю посаду він був послом США в 
російській федерації. Подейкують про не-
прості його взаємини з Байденом і що, мо-
вляв, він зі шкіри буде лізти, аби догодити 
адміністрації чинного президента Амери-
ки. Виліз. І догодив. 
 Достовірність оприлюдненої в журналі 
інформації підтверджує поведінка й ри-
торика декотрих провідних країн-членів 
НАТО безпосередньо на саміті. Скажімо, 
радника глави ОП Михайла Подоляка най-
більше обурило, що саміт НАТО не дав на-
лежну оцінку рф. 
 «Зокрема, що російська федерація ви-
користовує терористичні методи ведення 
війни, що вона свідомо порушує всі мож-
ливі конвенції, у тому числі й щодо війни. 
І вони так обережно сказали: «...ну, ми ж з 
росією не воюємо», — зазначив Подоляк. 
 Взаємини між офіційним Вашингто-

ном і офіційним кремлем були не лише на 
рівні посольств, а й розвідок. 
 З іншого боку, якщо йдеться про ядерну 
тематику, котрою як червоною ганчіркою 
ледь не щодня розмахує вище керівниц-
тво раші, то «стрьом» Америки, як і Ки-
таю, зрозумілий. 

Продавлювати інтереси України 
 На пресконференції у Вільнюсі Генсек 
НАТО Єнс Столтенберг заявив, що Украї-
на обов’язково буде членом Альянсу. 
 Водночас вікно можливостей України 
для досягнення воєнного прогресу зачи-
ниться до кінця цього року через майбут-
ні вибори у США та інших країнах. 
 Про це, як повідомила The New York 
Times, заявив президент Чехії Петер Па-
вел.
 «Усе, що буде досягнуто до кінця по-
точного року, стане основою для перемо-
вин», — сказав чеський лідер Павел. 
 Хоча не віриться, що обійдеться без на-
слідків і міжнародних політичних пригод. 
Скажімо, цікаво, а як американці відреа-
гують на виборах на таку безпринципність 
чинного президента та його адміністрації 
щодо боротьби проти головного сучасно-
го терориста й агресора — владіміра путі-
на. Адже виходить, що всі дії в бік Украї-
ни були показові, для електорату, котрий 
пов’язує свою прихильність із діями щодо 
підтримки України. І, правду кажучи, під-
тримка та могла б бути кращою. 
 Тим більше, що, за останніми соціоло-
гічними опитуваннями, котре проводило 
медіаагентство Reuters, серед електорату 
республіканців підтримка України вирос-
ла на 20%, демократів — на 16%. А це не-
мало. Є двопартійна підтримка України і 
в середовищі американського політично-
го істеблішменту. 
 Тому блокування членства України в 
НАТО Байденом можуть добре використа-
ти у передвиборчих іграх як конкуренти 
чинного президента Америки всередині 
демократичної партії, так і політичні опо-
ненти — республіканці, незважаючи на 
свого потішного політика, який симпати-
зує московському карлику, — експрези-
дента Трампа. 
 Щоправда, чимало покладають надій 
на наступний саміт, вже у Вашингтоні. 
 Міжнародна спільнота називає пра-
вильною наступальну, агресивну дипло-
матію президента Зеленського та генерала 
Залужного. Аби тебе почули, треба врива-
тися саме так: продавлювати і змінювати 
світ на користь своєї країни. 
 Бо ти не впевнений насправді, чи не є 
вступ/невступ України до НАТО елемен-
том торгів із кремлівською бандою на яки-
хось гіпотетичних умовах. ■

АКЦЕНТИ

«Криве» шило лізе з мішка НАТО
Міжнародні політичні маніпуляції: мистецтво прихованих, але не похованих домовленостей

■

Президент Володимир Зеленський на липневому саміті НАТО у Вільнюсі.❙

Причина колективного міжнародного психозу — боягузтва перших 
персон, коли нам знову, як і в 2008 році, зачинили прямий хід у 
НАТО, банальна: наразі у світі немає сильних лідерів на зразок 
Уїнстона Черчилля, Рональда Рейгана, Маргарет Тетчер, котрі взяли 
б на себе політичну відповідальність і надали такий необхідний 
Україні статус. І це бачить не лише Україна, а й увесь світ.

Тетяна ПАРХОМЧУК

І напередодні липневого саміту НАТО у Вільнюсі, й у дні, коли він проходив, ще гостріше 
почало точити не дуже приємне враження щодо впливових персон цього світу. 
Що вища міжнародна соціальна сходинка, тим цинічніший і вишуканіший рівень та 
ступінь брехні й маніпуляцій. 
А коли починають розплутуватись декотрі політичні клубки, то стає ще очевидніше, як 
у цьому всьому павутинні сплелись інтригани. І всьому світу стає зрозуміло: так жити 
не можна. 
Напевне, сьогоднішні керівники впливових держав, котрі заблокували наше членство в 
Альянсі, самі ще не усвідомлюють: після 12 липня 2023 року і в їхніх політичних долях 
починаються серйозні злами. Можливо, це ще не буде відчутно в перші тижні. Але вони 
свого випробування і здачі іспиту Україною для переходу на вищий цивілізаційний рі-
вень не пройшли. І так і не зрозуміли, що звільнення усієї території України за відкритої, 
потужної, концентрованої, задекларованої членством НАТО підтримки зможе вирішити 
проблему воєн на всій планеті. Таким же незрозумілим є і їхній слід в історії. 
Причина такого колективного міжнародного психозу — боягузтва перших персон — ба-
нальна: наразі у світі немає сильних лідерів на зразок Уїнстона Черчилля, Рональда Рей-
гана, Маргарет Тетчер, котрі взяли б на себе політичну відповідальність і надали такий 
необхідний Україні статус. І це бачить не лише Україна, а й увесь світ. 
Але саме нам це найболючіше відчувати, тримати удар і саме нам доводиться працю-
вати з тим, що є. А є не дуже приємні історії, підкилимні ігри з агресором, навіть при 
тому, що апріорі його нікчемне існування, його схиблені вчинки, поведінка загрожують 
усьому світу, а не лише Україні. 
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Світлана БОРИСЕНКО

Однією з найбільш вразливих ауди-
торій щодо неправди та маніпуля-
цій, які так чи інакше поширюються 
у медіа та соцмережах, є літні люди. 
По-перше, тому, що це покоління 
виховувалось і формувалось у бе-
зумовній довірі до засобів масо-
вої інформації. Тож тепер їм дуже 
складно повірити в те, що улюбле-
ний телеканал, приміром, перекру-
чує новини, а газета, яку вони пе-
редплачують все життя, «махлює» 
з політичною рекламою. По-друге, 
це аудиторія, що на сьогодні ще 
найменше охоплена медіаосвітою 
(хоча зрушення в цьому плані від-
буваються).  Бо якщо для молоді, 
приміром, в навчальних закладах 
вводяться спеціальні курси, і такі ж 
успішно впроваджуються для лю-
дей окремих професій, як-от жур-
налісти, бібліотекарі чи педагоги, 
то людям старшого покоління най-
частіше немає де брати таку інфор-
мацію у простій і зрозумілій для них 
формі. Або ж вони не розуміють її 
важливості і необхідності. Багато з 
них уже навчилися користуватися 
комп’ютером та інтернетом, спіл-
куватися у фейсбуку чи обміню-
ватися повідомленнями і фото у 
Viber, Whatsapp. Однак відрізняти 
правду від фейків і маніпуляцій та 
протистояти потужному потоку дез-
інформації їм непросто. 

І маніпулювати їх свідомістю 
найлегше…
 Зважаючи на таку ситуацію, 
активісти громадської  організа-
ції «Тернопільський прес-клуб» 
ще кілька років тому виріши-
ли змінити її на користь грома-
дян старшого покоління, яке до 
того ж залишається дуже актив-
ним на виборах. Поширення та 
популяризація медіаграмотності 
є одним з напрямків роботи цієї 
ГО в рамках проєкту «Сприян-
ня медіареформам та розвитку 
регіональної журналістики» за 
підтримки «Медійної програми в 
Україні». Тож було започаткова-
но низку просвітницьких заходів 
з медіаграмотності, розрахованих 
саме на цю категорію населення. 
У першому такому взяли участь 
члени тернопільської громадсь-
кої організації «Турбота про літ-
ніх», і йшлося на ньому про ос-
новні правила безпечного спожи-
вання інформації з телебачення 
та газет. Відтак пресклубівці на-
лагодили співпрацю з Тернопіль-
ським міським територіальним 
центром соціального обслугову-
вання населення, тож учасника-
ми таких заходів стали відвідува-
чі центру у віці 60+.
   «Проблема цих людей мені 
близька і зрозуміла, – каже ек-
спертка Тернопільського прес-
клубу з питань медіаграмотності 
Світлана Мичко. –  Моя мама 
на пенсії вже дуже давно, однак 
вона активно цікавиться нови-
нами і в газетах, і по телевізору, і 
політикою цікавиться теж. Я роб-
лю все, щоб її життя було макси-
мально комфортним, тож аж ніяк 
не хочу в чомусь обмежувати, але 
водночас не раз наполягала, щоб 
вона перемкнула канал чи взагалі 
не дивилася якусь передачу. Я ро-
зумію, що вона має право вибира-
ти, що дивитися, але мені дуже 
образливо і боляче, коли я бачу, 
що вона слухає відверту брехню 
чи хтось з екрана нахабно мані-
пулює нею. Я категорично про-
ти, щоб мою маму обманювали 
чи засмучували нечесні політи-
ки, пропагандисти чи журналіс-
ти, які заради грошей йдуть на 
компроміс із совістю. І точно так 
само мені б хотілося допомогти 
захистити від маніпуляцій і всіх 
інших літніх людей. Саме тому я 
взялася за те, щоб пояснювати їм 
непросту ситуацію в інформацій-
ному просторі та те, як кожний 

може зробити її більш безпечною 
для себе. Ця тема досить обшир-
на і подекуди складна, але моє за-
вдання  – коротко і доступно пояс-
нити основне».
 Діапазон тематики просвіт-
ницьких заходів Тернопільсь-
кого прес-клубу з медіаграмот-
ності дуже широкий. Для при-
кладу, на них ішлося про те, хто 
є власниками найпопулярніших 
українських телеканалів, як це 
впливає на зміст ефірів та якими 
бувають телевізійні маніпуляції. 
Про специфіку передвиборчої агі-
тації в пресі та до чого взагалі пот-
рібно бути уважним, читаючи га-
зети. Про те, що таке інформа-
ційні «вкидання», хто такі тролі 
та боти, як ведеться інформацій-
на війна і як від неї захищатися 
тощо. Про специфіку функціону-
вання соцмереж (зокрема фейс-
буку) з їхніми «інформаційними 
бульбашками», тролями, бота-
ми і таким іншим. Про те, чому 
не можна беззастережно довіря-
ти інформації в різних месендже-
рах, навіть якщо її надіслала ну 
дуже авторитетна кума чи под-
руга, котрій ви вірите, як собі. А 
ще слухачі отримують практич-
ні рекомендації щодо того, яким 
медіа можна і варто довіряти. Та-
кож їх інформують про спеціаль-
ні програми та інтернет-ресурси, 
які допомагають убезпечитись 
від неправди та дізнатися правду 
– сайти, де можна знайти повну 
об’єктивну інформацію, напри-
клад, про діяльність чинних де-
путатів Верховної Ради та дже-
рела фінансування партій, пере-
вірити «порядність» кандидатів 
та їхні заяви, ознайомитися з ко-
ротким фаховим аналізом перед-
виборних програм тощо. З вій-
ною в інформаційному просторі 
додалося проблем, пов’язаних з 
ворожими фейками та пропаган-
дою, тож останній недавній за-
хід будувався з акцентом на важ-
ливість медіаграмотності саме у 
воєнний період. Опитавши при-

сутніх щодо того, де саме пере-
дусім вони читають, слухають та 
дивляться новини, Світлана Мич-
ко розповіла про основні способи 
маніпуляції та дезінформації, які 
можуть застосовуватися на теле-
баченні, новинних сайтах та у со-
ціальних мережах, як розрізня-
ти фейкові новини та пропаган-
ду. Присутні ознайомилися з «бі-
лим списком» новинних сайтів 
за результатами останнього дослі-
дження Інституту масової інфор-
мації. На прикладі одного з таких 
– «Української правди» – спікер-
ка  показала і розповіла, як мають 
виглядати новинні повідомлення 
від ЗМІ, яке працює за професій-
ним стандартами і якому можна 
довіряти. Відтак надала і перелік 
корисних інтернет-ресурсів, які 
допомагають виявляти та розвін-
чувати фейки (зокрема проєкти 
«По той бік новин», «Без брехні», 
«Як не стати овочем»), поінфор-
мувавши про особливості кожно-
го з них. Дізналися слухачі і про 
фактчекінгову діяльність власне 
Тернопільського прес-клубу, за 
результатами якої можна слідку-
вати на сайті громадської органі-
зації під відповідною рубрикою. 
З особливою цікавістю слухали 
присутні інформацію про правила 
безпечної поведінки у месендже-
рах, якими активно користуєть-
ся переважна більшість з них.
 До речі, пресклубівці зазна-

чають, що під час таких зустрі-
чей слухачі завжди задають дуже 
багато запитань і часто емоційно 
дискутують, що свідчить про їх-
ній неабиякий інтерес до темати-
ки. «Частина людей приходить і 
вдруге, – каже Світлана Мичко, –  
таких просимо розповісти, чи змі-
нилося якось їхнє споживання ін-
формації після отриманих раніше 
знань. І ми дуже раді чути, що по-
зитивні зміни відбуваються в усіх. 
Хтось, приміром, змінює сумнів-
ні джерела на надійні, хтось по-
чинає дивитися теленовини на 
різних каналах, щоб мати змогу 
порівнювати і отримувати більш 

об’єктивну картину, ще хтось – 
стає обережнішим і менш довір-
ливим у соцмережах».
 На основі акумульованих ма-
теріалів Тернопільський прес-
клуб видав буклет під назвою «Не 
давайте себе дурити». Адресова-
ний він передусім літнім людям і 
містить короткі універсальні по-
ради для захисту від шкідливої 
інформації. У виданні дуже ко-
ротко і доступно викладено ази 
медіаграмотності. І кожний з його 
підрозділів присвячений певній 
сфері –  телебаченню, інтернету, 
газетам тощо. Подається пере-
лік корисних ресурсів та інстру-
ментів, з допомогою яких, при-
міром, можна перевіряти інфор-
мацію чи продовжувати медіа-
освіту. Наклад першого видання 
буклету становив 1 тис. примір-
ників, які було безкоштовно по-
ширено серед тернополян пенсій-
ного віку. А в перспективі громад-
ські активісти планують оновити 
його (адже ситуація в інформа-
ційному просторі й медіасфері 
змінюється), доповнити та пере-
видати додатковим накладом.
 Насамкінець – кілька відгуків 
тих, хто був учасником просвіт-
ницьких заходів з медіаграмот-
ності, проведених Тернопільсь-
ким прес-клубом.

Тарас Гудима:
 – З великим задоволенням і цікавістю слу-

хав про те, кому належать телевізійні канали, 
і як це впливає на глядачів, як орієнтуватися 
у величезному потоці інформації, як вплива-
ють заголовки і чому не можна читати тільки 
їх. Зацікавився книгами Оксани Мороз, про 
яку раніше не чув, і котра 20 років варилася 
в тій маніпуляційній кухні, а тепер відкриває 
людям  її секрети, щоб рятувати їх від брех-
ні. На жаль, час нашого заняття пролетів так 
швидко! Ще хотілося б побільше дізнатися 
про те, що відбувається у фейсбуці, і як захи-
щатися від дезінформації там. До цього часу 
я черпав інформацію в основному з телеба-
чення і газет, а після цієї розмови хочу доб-
ре освоїти інтернет та фейсбук, але вже вмію-
чи оцінювати інформацію звідти критично й 
аналізувати її.

Любов Ковальчук:
   – Зустріч тривала півтори години, і було на-
стільки цікаво, що ми навіть попросили жур-
налістку, яка проводила з нами цей захід, про-
довжувати такі і надалі. Тому що сьогодні  було 
піднято дуже багато важливих питань, які не-
можливо висвітлити повністю за такий корот-
кий час. Тому, я думаю, наступного разу ми бу-
демо розглядати окремі аспекти ширше. Бага-
то про що я дізналася  вперше, наприклад, про 
інтернетних тролів, тобто раніше я, звичайно, 
чула про них, але не знала, що це таке насправ-
ді. Цікаво було почути про те, як «затягують» 
на сайти, які є неправдиві і непотрібні.  Раніше 
я сама іноді заходила на такі через рекламу, 
яка заманює, приваблює, а потім звідти склад-
но навіть вийти. Сьогодні  ж ми переконалися, 
що найкраще оминати їх взагалі. 

Валентина Бобко:
 – Бесіда дуже цікава, інформація дуже потріб-
на. І не тільки таким людям, як ми, а й серед-
нього віку, і молодим теж. Тому що всі повинні 
вміти розрізняти, яка інформація правдива, а 
якій не можна довіряти. Це дуже важливо! Бо 
якщо людина починає довіряти неправдивій ін-
формації, то це погано не тільки  особисто для 
неї, а й в плані її впливу на оточення. Найгірше, 
мабуть, якщо людина ще й активно поширює 
неправдиву інформацію, навіть не спробував-
ши її перевірити. А для літніх людей дуже важ-
ливо, наприклад, знати, як правильно орієн-
туватися в новинах, які з них є об’єктивні і на-
скільки правильно відображають нашу реаль-
ність ті чи інші джерела інформації. Зацікавили 
пояснення щодо соціальних мереж. Ми дізна-
лися,  як  саме там з’являється і поширюється 
неправдива інформація. Але щодо цього у нас 
ще є багато запитань, бо ми лише вчимося за-
раз цими мережами користуватися, і не все ще 
нам вдається і зрозуміло.

Ольга Петрівна:
   – Почули  багато цікавого і корисного. Зви-
чайно, кожна людина передусім сама вирішує 
для себе, читати щось чи не читати, довіряти 
чи не довіряти. Але після сьогоднішньої роз-
мови ще раз переконалася, наскільки важли-
во, щоб людина вміла аналізувати отриману ін-
формацію і завжди  задумувалася, наскільки 
вона правдива. Наша лекторка дуже дохідливо 
все пояснила. І особисто я тепер вже буду біль-
ше уваги звертати на те, що і як висвітлюється, 
і намагатися дотримуватися тих порад, які сьо-
годні почула. ■

ЧИТАЙ. АНАЛІЗУЙ. РОЗУМІЙ

Нас не обдуриш!
Громадська організація з Тернополя допомагає освоювати 
медіаграмотність людям старшого покоління

■

Фото з архіву Тернопільського прес-клубу❙

«Хтось, приміром, змінює сумнівні джерела на надійні, 
хтось починає дивитися теленовини на різних каналах, 
щоб мати змогу порівнювати і отримувати більш 
об’єктивну картину, ще хтось – стає обережнішим і менш 
довірливим у соцмережах».
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До повномасштабної війни фактично 50 
відсотків українців визнавали факт впливу 
росії на майбутнє нашої держави і приблиз-
но стільки ж громадян вагалися або були 
проти вступу України до НАТО. Ця соціоло-
гія здається  фантасмагоричною, адже на 
момент опитування сусідні орки калічили 
наші долі вже восьмий рік поспіль. Але, ви-
ходить, попри все половина країни й далі 
відмовлялася бачити в них стовідсоткове 
зло. Ціна прозріння виявилася надто ви-
сокою. Стікаючи кров’ю, ми продовжуємо 
бігти марафон, у якому не видно фінішної 
межі. Чи сталися у наших головах на цьо-
му забігу бодай якісь доленосні зміни і чи 
можливо взагалі вилікувати травмовану 
війною душу? На ці запитання Харківському 
пресклубу спробували відповісти завідувач 
науково-дослідної лабораторії з проблем 
психічного забезпечення правоохоронної 
діяльності Харківського національного уні-
верситету  внутрішніх справ Олексій Сердюк 
та декан гуманітарно-правового факульте-
ту Харківського національного університету 
ім. Жуковського Максим Жидко.  

Ефект правильної акули
 Півтора року життя у воєнному пек-
лі трохи протверезили зачаровані голо-
ви. Якщо раніше до рф позитивно ста-
вилися 11 відсотків громадян України, 
то сьогодні прошарок любителів «русь-
кого міра» змалів до показника в 1,6. 
Щоправда,18 відсотків опитуваних і 
далі вважає, що кремлівські маніяки 
поки що здатні визначати нашу долю. 
Але при цьому переважна більшість гро-
мадян вже впевнено голосує за НАТО та 
ЄС. «Зараз майже все населення Украї-
ни змінило свою політичну орієнтацію і 
власну думку стосовно відносин України 
та росії, – підсумував результати прове-
дених соціологічних досліджень Олек-
сій Сердюк. – Саме ці зміни стали цент-
ральною подією року». 
 Свою позитивну роль у прозрінні 
симпатиків скаженого сусіда відіграла і 
кремлівська пропаганда. Глашатаї брех-
ні так перенаситили маніпулятивною ма-
ячнею медійний простір, що 70 відсотків 
українців нарешті навчилися розпізнава-
ти фейки. Це не могло не вплинути на рі-
вень довіри до всього російського загалом 
і навіть спровокувало (разом з війною) 
відверту лють. «Ось вам свіжий кейс. Про 
акулу, яка з’їла росіянина, – каже Мак-
сим Жидко. – Ця подія поділила людей. 
Але як тепер визначити, ознакою чого є 
радісний перепощений мемчик – озна-
кою психічного здоров’я чи, як сказав 
один відомий експерт, – ознакою того, 
що ми втрачаємо людяність». 
 Але чому б список припущень не 
розширити до більшої кількості варіан-
тів? Можливо, українці, наприклад, 
зраділи тому факту, що завдяки ро-
зумній природі на одного потенційного 
чмобика-вбивцю стало у світі менше? 
Хтось же мусить тримати сили протидії 
у справедливому балансі. Тим більше, 
що ми маємо справу (як з’ясувалося) 
не зовсім з людьми. Після виявлення 
катівень на деокупованих територіях, 
звірячого поводження з полоненими, 
підриву рашистами Каховської ГЕС  це 
стало ще більш очевидно. «Свідома ди-
версія остаточно розвіяла ілюзії щодо 
того, що у раші є бодай якісь людські 
цінності, – каже Максим Жидко. – Та 
немає їх! Ми маємо справу з країною, 
де переважна більшість людей дуже ра-
дикально відрізняється від нас і всьо-
го цивілізованого світу у напрямку, я б 
так сказав, – психічно хворих механіз-
мів. І тому коли ми стикаємося з таким 
велетенським злом, то завдяки влас-
ним ілюзіям на кшталт – та можливо 
ж… та не може ж так людина діяти… 
Може! Тому я всіх закликаю жити в ре-
альності. Ми повинні усвідомити, що 
маємо справу з ситуацією, де або ми, 
або нас. Тут немає якоїсь золотої сере-
дини». 
 І ще одна цікава статистика. Як свід-
чить те ж опитування, до гарячої фази 
війни найменшим рівнем довіри користу-
валися правоохоронні органи, включаю-
чи суди та прокуратуру. Сьогодні ці дані 
трохи зросли у бік позитиву. Українці та-
кож стали більше довіряти державним 
інституціям як таким. 

Паралельні реальності
 Війна повністю «обнулила» наше ста-
ре життя і наразі спрацьовує як психіч-
ний анестезіолог, притлумлюючи менш 
гострі болі. Але як тільки стихне фронт, 
звідусіль почнуть наступати суто житей-
ські проблеми. Їх кількість відверто ля-
кає вже сьогодні, адже кожен із нас от-
римав різний досвід проживання цієї тра-
гедії. У підсумку, давній поділ українців 
за регіональним принципом, тепер збага-
тився ще більшою кількістю протиріч. 
 Олексій Сердюк та Максим Жидко 
вже зараз не виключають ймовірність 
конфліктів між тими, хто воював і тими, 
хто зумів уникнути мобілізації. Можуть 
також сваритися ті, хто виїхав за кор-
дон, з тими, хто увесь час залишався в 
Україні. Є вірогідність, що військові бу-
дуть не задоволені отриманими випла-
тами і згуртуються на боротьбу за спра-
ведливість. У мирних містах доведеться 
уживатися благополучним громадянам з 
тими, хто отримав інвалідність на фронті 
або втратив увесь свій статок під час ра-
шистських бомбардувань. 
 Вирішити усі ці проблеми надзвичай-
но складно, але вони не «розсмокчуться» 
самі по собі як кривава гематома. Части-
на з них, звісно, владнається за допомо-
гою держави і благодійних фондів, але 
більшість негараздів «потерпілі» дола-
тимуть самотужки. Страх не впорати-
ся може призвести до того, що велика 
кількість громадян, яка виїхала за кор-
дон, прийме рішення залишитися там на-
завжди. У результаті, країна зіткнеться 
з серйозною демографічною кризою, що 
ускладниться величезними втратами 
сильних здорових чоловіків на фронті. 
 До речі, за даними Олексія Сердю-
ка, тимчасова еміграція під час війни – 
не надто весела прогулянка. «Симптоми 
стресових розладів значно гостріше ви-
ражені серед тих, хто виїхав, ніж серед 
тих, хто залишився в Україні , – каже 
він. –  Ця група більш вразлива, оскіль-
ки йдеться про жінок і дітей». У принци-
пі, тут немає нічого дивного, адже за від-
носний спокій на чужині доводиться пла-
тити розлукою з близькими. Чи буде по-
воєнне об’єднання родин безболісним, 
зараз сказати складно, бо зустрінуться 
вже дещо різні люди. 
 І все ж, хоч, як би там було, в обох 
фахівців є впевненість, що українці здо-
лають і повоєнні проблеми. Більше того, 
саме пережиті негаразди, а не вічна ста-
більність зроблять нас ще сильнішими. 
«Немає іншого шляху розвитку як для 
людини, так і для суспільства, ніж через 
подолання різних криз, – вважає Олек-
сій Сердюк. – Отож українське суспіль-
ство дорослішатиме саме у такий спосіб. 
Питання треба ставити так: «Що персо-
нально я повинен зробити, аби моє життя 
стало кращим?»  Багато українців це вже 
зрозуміли, тому в країні ще в 2014 році 
виник потужний волонтерський рух». 
 Важливо також навчитися жити тут і 
зараз, не відкладаючи саме життя на по-
воєнний час. «Те, що у нас відбуваєть-
ся, – це марафон, – каже Максим Жид-
ко. – Коли ми біжимо стометрівку, то мо-
жемо розрахувати свої сили. Ми ж здо-
лали вже більш ніж 500 кілометро-днів, 
а скільки попереду – невідомо. Цей ма-
рафон, на жаль, не має чіткої межі. Не 
виключено, що попереду нас чекають не 
менш масштабні трагедії. Тому нам важ-
ливо залишатися зібраними і сильними, 
щоб ми могли допомогти собі, своїй ро-
дині і країні». 

Наш дар планеті
 Знайти бодай якусь користь від війни 
дуже складно, але вона таки є. Принайм-
ні у глобальному сенсі. За словами Олек-
сія Сердюка, ми внесли у світовий поря-
док таку важливу річ, як документуван-

ня військових злочинів з перспективою 
їх розгляду у міжнародних інстанціях.  
 До речі, ця ініціатива викликала спро-
тив не лише у країнах з диктаторськими 
режимами, а і в таборі західної демократії. 
«Тепер всі розуміють, що починаючи вій-
ну, є ризик потрапити під суд, – вважає  
Олексій Сердюк. – Якщо наша ініціатива 
матиме логічне продовження і завершен-
ня, то це кардинально змінить ситуацію у 
світі. Досі жодна війна і жодна екологіч-
на катастрофа на кшталт каховської, не 
була розглянута у правовій площині. Не 
ініціювалися навіть самі процеси». 
 З тим, що складні проблеми можуть 
виступати тригером для розвитку сус-
пільства, погоджується і Максим Жидко. 
Та ж коронокриза, на його думку, мала 
дві сторони. З одного боку, для багатьох 
із нас вимушена самоізоляція стала пер-
сональною трагедією. А з іншого — ковід 
дозволив вищій освіті швидко перейти на 
дистанційну форму освіти, що допомогло 
університетам утриматися на плаву після 
повномасштабного вторгнення. 
 Війна також запустила в країні чима-
ло таких позитивних процесів,  як волон-
терство, високий рівень самоорганізації 
та взаємодопомоги. Українці бодай виму-
шено, але все ж ознайомилися з культу-
рою сусідніх регіонів та інших країн. Цей 
досвід допоможе швидше адаптуватися 
у повоєнній реальності. «Є велика надія 
особисто у мене, що Україна досить швид-
ко подолає наслідки пережитих трагедій, 
і ми станемо країною, яка не буде просто 
однією з країн ЄС, – каже Максим Жид-

ко. – У нас є шанс стати країною, де бу-
дуть застосовані та функціонуватимуть 
велика кількість механізмів (соціальних 
і технологічних), які ми експортуватиме-
мо до інших держав. Ми у позитивному 
сенсі є великим полем для експерименту 
і це, без сумніву, позитивний момент». 
 Українцям на цій війні теж, до речі, є 
чого повчитися і у світу. Наприклад, ба-
жанню допомогти. Ні для кого не секрет, 
що вже замалим не з першого дня війни 
жителі європейських країн почали при-
ймати на своїй території наших біжен-
ців. Багато хто надав для проживання 
безкоштовно своє житло. Натомість чи-
мало жителів центральних і західних ре-
гіонів України виставляли й продовжу-
ють виставляти за аналогічну послугу 
таку орендну плату, яку можуть осили-
ти хіба що заможні люди. На жаль, таких 
в Україні сьогодні меншість. 
 Невідомо також сьогодні, як відреа-
гує повоєнне українське суспільство на 
факти тотальної корупції, що нікуди не 
зникла навіть зараз. На ділі продовжуємо 
мати просто кричущу несправедливість, 
коли одні  віддають за свободу країни 
своє життя, а інші продовжують набива-
ти комори бюджетними гривнями. Тоб-
то у стані вітчизняних клептократів ні-
чого не змінюється навіть у період на-
ціональної трагедії. А от чи залишиться 
на тому ж рівні терпимість суспільства, 
сказати складно. Можливо, цей тест ста-
не ще більш вирішальним моментом вій-
ни, без проходження якого наша перемо-
га не буде повною. ■

Біль зруйнованого життя.
Фото Главред і UNICEF

❙
❙

ЗМІНИ

Марафон без межі 
Війна швидко формує в українському суспільстві тренди, на пошук яких у мирному 
житті довелося б витратити десятиліття

■
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Валерій ШВЕЦЬ, доктор фізико-математичних 
наук, професор, академік Академії наук вищої 
школи України

Я належу до останнього покоління, батьки 
і матері якого особисто пережили Голодо-
мор-геноцид 1932—1933 рр. і розповіли про 
це своїм дітям. Від своєї матері доволі рано 
дізнався про найбільший злочин, учинений 
більшовицьким режимом проти української 
нації. Протягом свого життя я не раз повер-
тався до цієї теми. Весь час думки про причи-
ни цього злочину не покидали мене. Нарешті 
прийшов час підбити підсумок власних по-
шуків і спробувати дати відповідь на запитан-
ня, чому це сталось.

Лояльність до “радвлади” не рятувала
 Батько моєї матері — Василь Мясковсь-
кий — був заможним українцем, який про-
живав у сільській місцевості, з непоганою 
як на той час освітою. Він рано зрозумів за-
грозу для родини й одним із перших всту-
пив до колгоспу, очоливши один із п’яти 
колгоспів у с. Мошняги Балтського райо-
ну Одеської області. Батько мого батька — 
Петро Швець — був, швидше, бідняком, 
ніж заможним, мешкав у тому ж селі, мав 
велику родину і нездолане прагнення до 
самостійності. Обкладений неймовірни-
ми податками як одноосібник, пройшов-
ши через виселення з власної хати, чудом 
уникнувши депортації до Сибіру, в колгосп 
вступив останнім у селі. Здавалось би, різні 
життєві долі двох родин, але Голодомор-ге-
ноцид 1932—1933 років виявися спільною 
бідою. В обох родинах діти пухли з голоду, 
обидві родини зазнали втрат. Тому дивним 
є число у 10 осіб, що загинули від голоду, у 
великому селі Мошняги у 1932—1933 рр. 
Саме таке число містить Національна кни-
га пам’яті України.
 Два українці — один лояльний до «ра-
дянської влади», інший ні, а доля їх спітка-
ла спільна. Висновок: ступінь лояльності 

не мав принципового значення. Вироком 
смерті або спасіння була етнічна належ-
ність.
 Як змінилось  життя українців у пе-
ріод комуністичного тоталітарного режи-
му порівняно з попередніми?
 Досліджуючи свій родовід, я паралель-
но порахував середню тривалість життя 
у селі Мошняги. І тут зробив перше своє 
відкриття. За офіційними даними російсь-
кої імперії, на кінець ХІХ ст. середня три-
валість життя чоловіків і жінок була при-
близно однаковою і була в межах 40 років. У 
власних розрахунках я додав вік усіх помер-
лих за рік і поділив на їх кількість. Середня 
тривалість життя виявилась на початку ХХ 
ст. вражаюче малою — в межах 20 р. (див. 
діаграму Мошняги). Така невідповідність 
офіційних даних і отриманих мною могла 
пояснюватись нетиповістю с. Мошняги. 
Тому я провів відповідні обчислення для 
с. Оленівка, розташованого на протилеж-
ному березі річки Кодими. З невеликими 
відхиленнями у той чи іншій бік результат 
був той самий. Після чого зробив відповід-
ні розрахунки довільно обраних кількох сіл 
Балтського району, які також давали схожі 
результати. З того слід зробити висновок, 
що статистика класичної російської імпе-
рії була такою ж брехливою, як і статисти-
ка її наступниці — комуністичного тоталі-
тарного режиму. Тому надалі спиратимусь 
на дані, отримані мною.
 Як видно з діаграми, середня три-
валість життя у с. Мошняги мала від по-
чатку ХХ ст. тенденцію до зростання. Різ-

ке зростання відбулось у 1916 році — до 36 
років, а найбільшого свого значення, у 42 
роки, вона досягла у 1919 році. У 1918 році 
у селі вбили священника. Це означало, що 
революція докотилась і до Мошняг. З цьо-
го моменту в реєстраційних книгах замість 
охайного каліграфічного почерку священ-
ника з’явились каракулі малограмотної 
людини. Чому максимум середньої трива-
лості життя прийшовся на 1919 рік? Ду-
маю, тому, що у село ще не прийшла ра-
дянська влада і життя українців відбува-
лось за природними законами. Масове ви-
нищення українців розпочалося пізніше. 
Після 1919 року спостерігається стрімке 
падіння середньої тривалості життя. Вона 
швидко скотилась до значень, характер-
них для початку ХХ ст., і такою залиша-
лась, за тими реєстраційними книгами, що 
збереглись в архіві, до початку Другої сві-
тової війни. У 1920 році в один день було 
розстріляно п’ятеро молодих чоловіків, що 
означало встановлення у селі комуністич-
ного режиму (див. — діаграма середньої 
тривалості життя).
 А що відбувалось у роки першої 
п’ятирічки та у роки колективізації? Тут 
ми стикаємось із відвертим приховуван-
ням злочинів, учинених режимом. Всі 
реєстраційні книги за сім років — з 1927-
го до 1933 рік — за наказом очільників ре-
жиму було знищено. Це свідчення праців-
ників архіву. Виникає запитання: якою ж 
була середня тривалість життя у ці роки? 

Певне уявлення про це дає с. Бензарі, роз-
ташоване впритул до Балти. Середня три-
валість життя у 1936 році там становила 
лише п’ять років. Що це було? Продов-
ження Голодомору-геноциду чи епідемія 
на тлі загального виснаження населення у 
попередні роки? Я не знайшов реєстрацій-
них книг за 1922-й і 1923 роки. Вони також 
були знищені, щоб приховати наслідки ма-
сового штучного голоду 1921—1923 рр. Не-
має даних і за роки, що безпосередньо пере-
дували Другій світовій війні.
 За моїми дослідженнями, середня три-
валість життя у селах України за часів ко-
муністичного режиму у передвоєнні роки 
становила лише половину від тривалості 
життя у часи Російської імперії. Отже, за-
лучивши українців на свій бік у 1917 році 
обіцянкою поділити між ними панські зем-
лі (приблизно 20% наявної землі), комуніс-
ти згодом під виглядом колективізації кон-
фіскували в українців практично всю їхню 
землю і фактично перетворили на рабів із 
низькою тривалістю життя. В українців, 
які проживали в сільській місцевості, не 
було паспортів, вони не мали права відлу-
читись із села без дозволу навіть на кіль-
ка днів. За роботу в колгоспі, на відміну 
від панщини, їм нічого не платили, рока-
ми їм доводилось працювати без вихідних 
днів. Тому чи слід дивуватись, що німців у 
с. Мошняги у 1941 році мешканці зустріли 
як визволителів?..
 А що було в часи Другої світової вій-
ни на окупованих територіях? Даних за 
цей період мало. Реєстраційні книги в ар-

хіві існують, але не за всі роки і не для всіх 
сіл. Стосовно с. Мошняги я таких книг не 
знайшов. А от книги щодо інших сіл міс-
тили вражаючу інформацію. Середня три-
валість життя на окупованій румунами те-
риторії виявилась значно вищою від до-
воєнної — десь на рівні 1919 р. І це було моє 
друге відкриття: німецький окупаційний 
режим був для місцевого населення мен-
шим злом, ніж комуністична влада.
 У селах, де проживали мої родичі й ро-
дичі моєї дружини, роки окупації не були 
чорною смугою, — швидше, навпаки. Мені 
пригадуються спогади одного німецько-
го офіцера, що служив у дивізії «Галичи-
на»: «Ми не повернули українським селя-
нам землю. Єдине, що ми можемо вважа-
ти своїм здобутком, це те, що ми забира-
ли в них лише половину того збіжжя, що 
забирали більшовики». Але ж більшови-
ки забирали практично все. От вам і різни-
ця між «страшним» німецьким окупантом 
і так званою радянською владою. Ось вам 
і пояснення, які були причини Голодомо-
ру-геноциду і низької середньої тривалості 
життя українців. 
 В сучасній московії існує ціла інформа-
ційна індустрія для приховування геноци-
ду українців, викривлення інтерпретації 
його причин та наслідків. На жаль, до цієї 
індустрії причетні історики, демографи та 
публіцисти сучасної України, це так звана 
п’ята колона, яка підриває основи держав-
ності та загрожує національній безпеці Ук-
раїни.
 У Законі України «Про Голодомор 
1932—1933 рр. в Україні» вказано, що це 
геноцид. То які можуть бути дискусії? А 
питання встановлення чисельності фізич-
но знищених українців дуже важливе для 
розуміння масштабів та наслідків злочину, 
вчиненого комуністичним режимом. Після 
комплексних судових експертиз було вста-
новлено, що у 1932—1933 рр. комуністич-
ний тоталітарний режим знищив 10,5 млн 
українців, з них 4 млн дітей. такі юридичні 
оцінки — це значний крок уперед, що на-
дає можливість дослідникам по-новому по-
дивитися на злочини більшовицького ре-
жиму.
 Резолюцією (1481) Парламентської 
Асамблеї Ради Європи «Необхідність між-
народного засудження злочинів тоталітар-
них комуністичних режимів» від 25 січня 
2006 року визначено:
 «2. Усі без винятку тоталітарні ко-
муністичні режими, які панували в Цен-
тральній та Східній Європі в минулому 
столітті та які ще й досі залишаються при 
владі в деяких країнах світу, характери-
зуються численними порушеннями прав 
людини. Порушення мали різний харак-
тер залежно від культури, країни та істо-
ричного періоду. Це були індивідуальні та 
масові вбивства і страти, смерть у концент-
раційних таборах, голодомори, депортації, 
катування, примусова праця та інші фор-
ми масового фізичного терору, пересліду-
вання з етнічних або релігійних мотивів, 
порушення свободи совісті, думки й вира-
ження поглядів, порушення  свободи  пре-
си, а також відсутність політичного плю-
ралізму... міжнародне співтовариство не 
притягнуло виконавців цих злочинів до 
суду, як це було з жахливими злочинами 
націонал-соціалізму (нацизму)... Асамб-
лея впевнена, що знання історії є однією 
з передумов запобігання подібним злочи-
нам у майбутньому... Крім того, Асамб-
лея закликає... — дати нову оцінку історії 
комунізму та своєму власному минулому, 
чітко відмежуватись від злочинів тоталі-
тарних комуністичних режимів та одно-
значно їх засудити».
 15 грудня 2022 року Європарламент у 
резолюції до 90-х роковин Голодомору за-
судив агресію Росії та закликав: «...все гро-
мадянське суспільство активно засуджува-
ти та спростовувати всі спроби спотворення 
історичних фактів чи маніпулювання гро-
мадською думкою в Європі через фальшиві 
історичні наративи, які сфабриковані та по-

ширюються для підтримки ідеології та ви-
живання злочинних режимів... Рішуче за-
суджує всі форми тоталітаризму; шкодує, 
що злочини радянського тоталітарного ре-
жиму досі не оцінювалися з правової точки 
зору, їх винуватці не були притягнуті до від-
повідальності, а злочини ніколи не були чіт-
ко засуджені міжнародною спільнотою; за-
кликає до всебічної історичної та правової 
оцінки радянського режиму».
 За основу своїх досліджень я взяв стат-
тю проф. Арсена Хоменка «Людність УСРР 
у перспективному обчисленні», надруко-
вану наприкінці 1932 р. У роботі на основі 
аналізу руху населення з 1927 р. він зро-
бив розрахунок кількості населення Ук-
раїни на майбутню п’ятирічку. Спираю-
чись на базову кількість населення ста-
ном на 1 січня 1932 р. — 32,241 млн осіб 
— і застосовуючи відповідний коефіцієнт 
приросту, Хоменко спрогнозував, що на 
1 січня 1937 року в УСРР мало бути наяв-
ними 35,617 млн осіб. 9 січня 1937 року 
відбувся Всесоюзний перепис населення, 
який установив в Україні лише 27,9 млн 
осіб, за вказівкою з кремля додали ще 300 
тис. та показали 28,2 млн, тобто в Україні 
виявилось на 7,717 млн осіб менше, ніж за 
прогнозом. Ця цифра і є основою для ре-
альної оцінки масштабів катастрофи. 
 Під час встановлення чисельності 
знищених українців необхідно врахову-
вати такі фактори: комуністичний ре-
жим використав штучний голод 1932— 
1933 рр.  як зброю для фізичного винищен-
ня українців;  різке зростання кількості 
смертей від різноманітних хвороб під час 
геноциду; масові депортації українських 
родин у росію; масові репресії та розстріли 
українців. Саме довільне маніпулювання 
цими факторами і породжує різнобій у чис-
лах щодо кількості винищених українців. 
У ході свого дослідження я дійшов виснов-
ку, що коли ми говоримо про геноцид ук-
раїнців як злочин всепланетного масшта-
бу, не слід розрізняти перераховані факто-
ри. Кожний з них є наслідком злочинних 
дій тоталітарного режиму щодо українців. 
Тому число 7,717 млн українців слід дійсно 
вважати опорним числом для підрахунку 
масштабів Голодомору-геноциду. Саме це 
пропонує і доктор історичних наук, проф. 
Володимир Сергійчук.

Перепис як дишло
 Результати перепису 1937 року не були 
визнані Сталіним за достовірні. Цей пере-
пис показав масштаби злочинів його і його 
режиму. Більшість відповідальних праців-
ників були репресовані та розстріляні, у   
т. ч. А. Хоменко. У 1939 році був проведе-
ний повторний перепис населення, який 
хоча і встановив скорочення чисельності 
населення України, але воно було майже на 
2 млн меншим. Якому з переписів слід ві-
рити? На відміну від інших дослідників, я 
думаю, жодному. Другий перепис був оче-
видною підтасовкою результатів на тлі реп-
ресій щодо попередньої команди перепису-
вачів. Але чи були об’єктивні результати 
першого перепису? Цей перепис відбував-
ся в період розкручування маховика реп-
ресій у всьому СРСР. Між пошуком прав-
ди і демонстрації своєї лояльності Сталіну 
керівники всіх рівнів обирали демонстра-
цію лояльності. 
 Чи були винятком керівники перепис-
ної кампанії? Мої дослідження доводять, 
що ні. Вони прекрасно розуміли, що при-
ховують злочини масового знищення ук-
раїнців. Однак їхні зусилля виявились не-
достатніми, і їх було репресовано. 
 Комуністичний режим від початку ба-
зувався на тотальній брехні. Правдива ін-
формація у ньому могла з’явитись лише 
у разі, якщо вона не зачіпала інтересів 
кремля. Чи знаємо ми сьогодні кількість 
загиблих у Другій світовій війні? Сталін 
називав цифру в 7 млн, М. Хрущов — 20 
млн, наразі найчастіше кажуть про 27 млн, 
а деякі експерти вже називають цифру 41 
млн. 

ГІРКА ПРАВДА

Режим — душогуб
Голодомор-геноцид мав знищити українську націю

■
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 А чисельність населення су-
часної московії ми знаємо? Ві-
домий московський історик, ди-
ректор центру російських дослі-
джень Інституту фундаменталь-
них і прикладних досліджень 
«Що приготувати на вечерю?» 
– часте питання багатьох госпо-
динь московського гуманітарно-
го університету Андрій Фурсов 
стверджує, що воно менше за 100 
млн. Отже, число 7,717 млн осіб 
має бути збільшене приблизно на 
таке ж число, на яке результати 
другого перепису відрізнялись 
від результатів першого перепи-
су, тобто на 2 млн осіб. Але ж під 
час та після Голодомору в Украї-
ну шаленими темпами завозили 
робітників із московії, а у вимер-
лі українські села завезли мільйо-
ни селян-московитів. Я особис-
то знаю одне таке велике село. А 
хіба постійний наплив прибуль-
ців з московії не маскував вини-
щення корінного етносу? Звідки 
з’явилось на українській землі 
20% етнічних московитів? Біль-
шість з цих прибульців з’явились 
саме в часи Голодомору-геноциду. 
Саме тоді були закладені етнічні 
корені теперішніх подій на Дон-
басі, де лінія фронту відокрем-
лює ту частину Донбасу, де етніч-
ні московити становлять близь-
ко 50% місцевого населення, від 
тієї частини, де їх значно менше. 
Скільки додамо до попереднього 
числа жертв? Рахую: не менше 
1,5 млн осіб. Матимемо вже 11 
млн 217 тис. жертв. 
 До та під час Голодомору-гено-
циду українські етнічні території 
суттєво зменшились. Території 
московитів суттєво зросли. Тепер 
від московитів часто можна почу-
ти, що Донбас ніколи не був Ук-
раїною. Насправді вони його «за-
воювали» у 1930-ті роки й одно-
часно заселили. Це одна з причин 
Голодомору — розширення жит-
тєвого простору одного етносу за 
рахунок іншого. Свого часу Гіт-
лер теж говорив про розширення 
життєвого простору німецької на-
ції. У висліді його діяльності цей 
життєвий простір суттєво змен-
шився. Сталін жодного слова не 
сказав про розширення життє-
вого простору московитів. У вис-
ліді його діяльності цей життєвий 
простір суттєво зріс. 
 Зауважу, що одночасно з Ук-
раїною геноцид відбувався й на 
території Казахстану. Там заги-
нуло половина казахів. Щоправ-
да, у них забирали худобу, яка не 
мала жодного експортного потен-
ціалу. Чи вписується це у викла-
дену вище концепцію? Цілком. 
Україна заселялась по свіжих 
слідах злочину, — так, як тепер 
активно заселяється окупований 
Крим. Казахстан з об’єктивних 
причин чекав на таку ж участь 20 
років. Освоєння цілинних земель 
— це і було відкладене у часі по-
дальше розширення життєвого 
простору московитів.
 І ще одне. Коли ми говоримо 

про Голодомор-геноцид, слід ро-
зуміти, що у радянському союзі 
він був спрямований винятково 
проти українців. Це стосується 
також українських етнічних те-
риторій Кубані, Дону, Ставропіл-
ля тощо. Там, де українські села 
розташовувались упереміш із 
московськими, вимирали винят-
ково українські. Щоб розділи-
ти такі села, розташовані поряд, 
часто використовувались війсь-
ка. Отже, слід говорити про гено-
цид не на території сучасної Ук-
раїни, а про Голодомор-геноцид 
українців на всій території ра-
дянського союзу. Тому необхід-
но додавати ще 1,3 млн втрат на 
цих землях. У результаті своїх до-
сліджень я отримав дані про зни-
щення комуністичним режимом 
у 1932—1933 рр. приблизно 12,5 
млн українців. Такі втрати від-
повідають втратам населення Ук-
раїни у часи Другої світової війни 
— 14 млн осіб. Таким чином, ук-
раїнці пережили дві світові війни, 
а решта світу — лише одну. В обох 
війнах втрати українців були без-
прецедентні для цивілізованого 
світу.
 Голодомор був спровокований 
об’єктивною нестачею продуктів 
харчування чи цілеспрямова-
ними діями режиму? Якби в ук-
раїнських родин забирали лише 
зерно, що мало певний експорт-
ний потенціал, то можна було го-
ворити про економічні причини 
Голодомору. Але під час числен-
них обшуків в українців забирали 
всі наявні продукти харчування, 
інвентар, одяг, будь-які цінності. 
Їм не дозволяли тримати корів та 
іншу худобу. Родина матері моєї 
дружини вижила лише через те, 
що тримала корову, переховую-
чи її у землянці. З причини кон-
спірації траву для неї косили но-
чами. Висновок: дії режиму були 
спрямовані саме на те, щоб макси-
мально збільшити смертність се-
ред українських родин.
 Але ж Сталін не був моско-
витом, тому виникає запитання: 
чому він переймався їхніми інте-
ресами? Сталін був імператором 
дикої імперії. Умовою його влас-
ного виживання було опертя на 
провідний етнос імперії, який 
століттями доводив свою придат-
ність до її безмежного розширен-
ня. Сталін зумів стати душею мос-
ковитів не лише у 1930-ті роки, а 
й значною мірою й дотепер. Ук-
раїнцеві дивно спостерігати за 
тим, що не тільки московська 
чернь, а й численна рафінова-
на московська професура не со-
ромиться відверто демонструва-
ти свою відданість колишньому 
«імператорові». Безмежна екс-
пансія, світова імперія, ідеальний 
імператор Сталін — ось коло ідей, 
з якими не може розпрощатись і 
ніколи добровільно не розпро-
щається пересічний московит, на-
віть московит із дипломом профе-
сора. Людина, що мала за плечи-
ма лише три класи народної шко-

ли, які закінчила за шість років, 
і професор — що може бути в них 
спільного? Але насправді спіль-
ного у них багато, якщо цей про-
фесор — московит.

Колгоспів більше — людей 
менше
 Ще раз повернімось до запи-
тання, чи був геноцид українців 
викликаний економічними при-
чинами, адже в країні відбува-
лась індустріалізація. Потрібні 
були гроші, багато грошей, для 
закупівлі обладнання, для про-
єктування заводів, для оплати за-
хідних фахівців тощо. Одночасно 
з індустріалізацією розгорталась 
і конфіскація землі в українсь-
ких фермерів, яка називалась ко-
лективізацією, тобто створенням 
концтаборів.
 Наступна діаграма дає уяв-
лення про експорт зерна. 1929 рік 
— колгоспів мало, українці не го-
лодують, але практично не прода-
ють зерно тоталітарному режиму, 
експорт зерна незначний, ціни до-
волі високі. 
 1930—1931 рр. — колгоспів 
уже доволі багато, колективіза-
ція ще не закінчена, українці 
ще не голодують, але вже відчу-
ваються проблеми з продоволь-
ством. Зерно в колгоспах просто 
забирають, експорт зерна стрім-
ко зростає, проте в Західній Єв-
ропі і Північній Америці з кінця 
1929 року розгортається потуж-
на фінансова криза, ціни на зер-
но падають, відповідно і прибут-
ки від його продажу. 
 1932—1934 рр. в українських 
фермерів конфісковано практич-
но всю землю. Здавалося б, саме 
тепер виникли ідеальні умови 
для вилучення в них усього зерна 
і різкого збільшення експорту. 
Але услід за фінансовою кризою 
на Заході розгортається потужна 
економічна криза. Фермери США 
часто знищують урожай, оскіль-
ки продавати його немає жодно-
го сенсу. За свідченням відомого 
московського економіста, проф. 
Валентина Касатонова, світові 
ціни на зерно у своєму мінімумі 
впали приблизно у шість разів. 
Продати зерно в економічно роз-
винуті країни стає практично не-
можливим. Саме з цієї причини 
експорт зерна у зазначені вище 
роки стрімко скоротився (див. 
діаграма експорту зерна).
 Висновок: проведене дослі-
дження спростовує численні 
версії московських істориків та 
п’ятої колони в Україні про падін-
ня експорту через неврожай, са-
ботаж українців тощо. Отже, у 
найтрагічнішому для українців 
1933 році за кордон було прода-
но лише 1,6 млн тонн зерна. Важ-
ко з’ясувати реальну вартість тон-
ни зерна в ті часи, але на сьогод-
ні середня закупівельна ціна ста-
новить десь 200 доларів. Отже, за 
1,6 млн тонн можна отримати 320 
млн доларів. Поділивши це число 
на шість, отримаємо 53 млн до-
ларів. Але ж упали ціни й на про-
мислову продукцію. Впали, але 
не в такій пропорції. Чи мала така 
сума валюти вирішальний вплив 
на перебіг індустріалізації? Абсо-
лютно ні. Ви ніде не знайдете за-
гальну вартість індустріалізації.
 Проте найобережніші оцін-
ки вартості побудованих і облад-
наних заводів, електростанцій 
і об’єктів інфраструктури (при-
близно 9 тисяч великих і серед-
ніх підприємств) обчислюється 
у трильйони доларів за теперіш-
нім курсом. Непорівнювані чис-
ла. Проте 1,6 млн тонн зерна — 
це приблизно 440 грамів зерна 
на кожний день для 10 млн го-
лодуючих протягом року. За не-
доотримані від продажу зерна 53 
млн доларів можна було врятува-
ти життя всім, хто врешті помер 
від голоду. Стає очевидно, що ме-

тою продажу зерна був не вирі-
шальний внесок в індустріаліза-
цію країни, а геноцид голодом ук-
раїнців. 
 Хто ж зробив вирішальний 
внесок в індустріалізацію? Для 
цього було недостатньо жодного 
внутрішнього ресурсу і навіть їх 
усіх у сукупності — це думка ви-
датного московського економіс-
та, вже згадуваного вище проф. 
В. Касатонова. Важливим джере-
лом отримання іноземної валю-
ти могла стати ліквідація закор-
донних рахунків провідних біль-
шовиків, так званої «ленінсь-
кої гвардії». Так, після вбивства 
Л. Троцького на його закордон-
них рахунках виявилось близько 
800 млн доларів за нинішнім кур-
сом, а на рахунках розстріляного 
Г. Зинов’єва, одного з провідних 
більшовиків, — 400 млн доларів. 
Багато більшовиків розстріляли, 
значна частина багатств розграбо-
ваної царської імперії, що опини-
лись на їхніх закордонних рахун-
ках, повернулась у скарбницю. 
Однак знищення цієї зграї «бан-
дитів-борців за щастя людей пра-
ці» відбулось у 1937—1938 рр. 
Їхні гроші вже не впливали на пе-
ребіг індустріалізації. Страхіт-
лива потвора комунізму постала 
на кордонах Європи. На початок 
Другої світової війни кількість оз-
броєння, яку вона створила, пере-
вищувала сукупне озброєння ре-
шти країн світу. Це і було метою 
індустріалізації.
 800 млн доларів на рахун-
ку одного з провідних керівни-
ків СРСР і 53 млн доларів, недо-
отримання яких могло б вряту-
вати від голодної смерті 10 млн 
людей. Могли б, якби метою дій 
влади було їхнє життя, а не їхня 
смерть. До речі, 1933 рік — це рік 
найнижчих світових цін на зер-
но. Його необмежену кількість за 
символічною ціною можна було б 

купити за кордоном, якби в СРСР 
дійсно не вистачало зерна. Це був 
ще один спосіб врятувати життя 
мільйонів українців, якби метою 
дій влади було їхнє життя, а не 
їхня смерть.
 Про справжнє джерело індус-
тріалізації ми могли б дізнатись, 
проаналізувавши платіжний ба-
ланс радянського союзу в ті роки, 
але він і досі засекречений. Проте, 
оскільки йдеться про колосальні 
кошти, оскільки внутрішні дже-
рела їх і близько не покривають, 
то залишається лише зовнішнє 
джерело їх надходження. Дуже 
сумнівно, що цим джерелом мог-
ла б бути зруйнована Першою сві-
товою війною Західна Європа. За 
моїми дослідженнями, одними з 
джерел індустріалізації стали: зо-
лотовалютні запаси російської ім-
перії; надходження від пограбу-
вання Української держави та ук-
раїнського народу; надходження 
від пограбування інших народів 
російської імперії, а також по-
тужні світові фінансові центри.
 Висновки:
 1. У 1932—1933 рр. в Україні 
та на етнічних українських зем-
лях комуністичний тоталітарний 
режим учинив геноцид українців 
та знищив 12,5 млн українців. 

Цей факт, зокрема, відображе-
ний у резолюції Сенату США від 
4 жовтня 2018 року. На сьогодні 
33 демократичні країни світу до-
тримуються такого визначення.
 2. Мета геноциду — руйнуван-
ня української нації і унеможлив-
лення в майбутньому її національ-
ного відродження. Те, що наше 
нинішнє національне відроджен-
ня сильно шкутильгає, — безпо-
середній наслідок масового вини-
щення українців під час геноциду 
1932—1933 рр.
 3. Визначена чисельність 
жертв судовими експертизами 
10,5 млн українців не є остаточ-
ною. Дослідження повинні про-
довжуватися. Завдання науков-
ців, слідчих, криміналістів та 
судових експертів — донести до 
суспільства історичну правду, не-
зважаючи на московитів та їхніх 
прихильників в українській полі-
тиці та науці.
 4. Голодомор-геноцид не був 
викликаний економічними при-
чинами, оскільки внесок експор-
ту зерна в загальну вартість індус-
тріалізації був незначним.
 5. Нинішня боротьба за Крим 
— це, з боку московії, боротьба 
за спадок Золотої орди. До 1700 
року московські царі, в т. ч. Пет-
ро І, платили данину спадкоєм-
цеві Золотої орди — Кримському 
ханству. Лише після захоплен-
ня Криму землі Золотої орди ста-
ли частиною московії. Крим без 
корінного населення — такою за-
вжди була політика московитів
 6. Нинішня війна з московією 
— це також і війна за спадок 
України-Руси. Без України — 
справжньої і єдиної спадкоєми-
ці Давньої Руси — навіть сучасна 
назва колишньої московії вигля-
дає штучною. Україна без україн-
ців — такою є справжня політика 
всіх московських царів, у т. ч. й 
путіна.

 7. Визнання Голодомору ге-
ноцидом має правові наслідки 
для держави, від імені якої був 
здійснений геноцид. Юридич-
ною спадкоємицею радянського 
союзу нині є російська федера-
ція. Ось вона і має сплатити ком-
пенсацію Україні за всіх знище-
них українців. Має йтися про 
трильйони доларів. Тому не вар-
то економити на дослідженнях 
Голодомору-геноциду. Завдан-
ня Української держави — уста-
новити поіменно всіх знищених, 
і не лише в Україні, а також роз-
крити всі таємниці індустріалі-
зації. 
 8. Війна українців з москови-
тами триває вже 800 років. Вона 
триватиме й надалі. Геноцид 
1932—1933 рр. був лише одним 
епізодом цієї війни, де українці 
катастрофічно програли. ХХІ ст. 
має стати 100-річчям наших пере-
мог.
 9. Історія України-Руси — так 
назвав свою 10-томну працю ви-
датний український історик і пер-
ший президент Української На-
родної Республіки Михайло Гру-
шевський. Це найкраща назва 
нашої країни. Ми не маємо дати 
ворогові шансу ні на нашу землю, 
ні на нашу назву. ■

У 1932—1933 рр. в Україні та на етнічних українських землях 
комуністичний тоталітарний режим учинив геноцид українців 
та знищив до 12,5 млн українців. 
(facebook.com/HolodomorMuseum)

❙
❙
❙
❙
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Наталя НАПАДОВСЬКА 

 Термін дії угоди про «зерно-
вий коридор» сплив 17 липня, 
але ще раніше в мзс рф заяви-
ли, що не мають наміру її про-
довжувати. 13 липня неабияк 
«вчасно» Генеральний секретар 
ООН Гутерреш надіслав Путіну 
листа, пропонуючи продовжи-
ти зернову угоду в обмін на під-
ключення компанії російського 
сільськогосподарського банку до 
міжнародної платіжної системи 
SWIFT. Цікаво, а хто давав пану 
Гуттерешу мандат на скасуван-
ня санкцій стосовно рф? Утім, 
байдуже. Раша і раніше висува-
ла додаткові зустрічні умови — 
відновлення аміакопроводу То-
льятті—Одеса, що, зважаючи на 
технічний стан аміакопроводу, 
практично неможливо.
 Зернова угода фактично пра-
цювала ефективно перші три мі-
сяці, з серпня по жовтень 2022 
року нею скористалось 421 суд-
но. Після цього почався росій-
ський цирк. Росіяни під сміхо-
творними причинами зривали 
вихід суден у море — то інспек-
тор захворів, то обідня перерва, 
то могли ганяти капітана судна 
за нетиповими документами, що 
займало ще одну-дві доби, то ви-
бирали з черги новоприбуле суд-
но, ігноруючи ті, що стояли мі-
сяць. Якщо на початку пуска-
ли 6-7 суден на добу, то з травня 
2023 року російські інспектори 
реєстрували, в середньому, два 
судна за три доби. Порти «Вели-
кої Одеси» практично завмерли 
ще з позаминулого місяця, нові 
контракти на експорт зерна че-
рез Одесу вже не укладалися, 
трейдери навіть не виставляли 
ціни. 
 Крихкі сподівання на віднов-
лення коридору щезли в червні 
2023-го, коли в територіальних 
водах Туреччини було заблоко-
вано 29 суден, які могли б ви-
везти з України понад 1,4 млн 
тонн аграрної продукції. Скіль-
ки це коштує? Судно із 64 тися-
чами тонн зерна на борту заснов-
ника агрокомпанії «Прометей» 
Рафаеля Горояна стоїть у про-
тоці Босфор вже понад 120 днів. 
За кожен день простою власник 
сплачує $20 тисяч. «Те, що ми 
заробили на зерновому кори-
дорі, ми втратили за місяць», 
— каже пан Гороян. «Аграрії 
заплатили понад $1 млрд деме-
реджу (штрафу, що сплачується 
судновласнику за простій судна 
в портах понад нормативно вста-
новлений угодою час. — Ред.) в 
очікуванні дозволів від російсь-
ких інспекторів», — заявив пре-
зидент Української зернової асо-
ціації Микола Горбачов. «І хоч 
«коридор» виглядав занадто до-
рогим у користуванні, торік він 
забезпечив 2/3 приросту золото-
валютних резервів та зберіг ба-
жання аграріїв сіяти», — заува-
жує керівник аналітичного від-
ділу Concorde Capital Олександр 
Паращій. «Імовірно, без пер-
спектив функціонування зер-
нового коридору посівні площі 
цього року були б нижчі на 25—
30 відсотків», — додає він. 
 Альтернативна логістика аг-
ропродукції наземним способом 
зависока, що за поточних низь-
ких цін не дозволяє заробляти 
ні окремим фермерам, ні корпо-
раціям. Пам’ятаємо, що значна 

частина минулорічного врожаю, 
особливо це стосується кукуруд-
зи, залишилася на полях узим-
ку, і не тільки на територях, де 
ведуться бойові дії. Тож який 
сенс збирати врожай, якщо його 
потім не вивезти і не продати?
 Діяльність українських аг-
рокомпаній в умовах воєнного 
часу — це випробування на гнуч-
кість і готовність йти на ризик. 
І виграють ті, хто зробив ставку 
на диверсифікацію ризиків та 
інвестиційні бліц-проєкти. За-
вдяки цьому невеликі дунайські 
порти, які мають беззаперечну 
перевагу, адже їх не може забло-
кувати рф, тепер щомісяця онов-
люють рекорди. Експорт-імпорт 
через річкові порти зріс у 2022 
році майже вп’ятеро, порівняно 
з 2021 роком  «Сьогодні порти 
Дунаю — це 20% нашої економі-
ки (експорту)», — констатує за-
ступник міністра інфраструкту-
ри Юрій Васьков. Ціни на землю 
поблизу Дунаю, на нерухомість 
та оренду житла в Ізмаїлі та Рені 
зростають у геометричній про-
гресії. Але і тарифи на достав-
ку зерна з Ізмаїлу до Констанци 
подвоїлись: з 12-15 євро за тон-
ну, до 20-25 євро за тонну. Очі-
кується, що під новий урожай 
ставки зростуть до 30 євро.
 Дива трапляються. Просто 
в Україні їх доводиться органі-
зовувати самостійно. Компанія 
«Нібулон» побудувала в Ізмаїлі, 
на місці, де нещодавно був тіль-
ки очерет,  зерновий термінал за 
18,5 млн доларів. Почали зводи-
ти його в травні 2022 року, а вже 
у жовтні того ж року було від-
правлено перше судно. До речі, 
ажіотажний попит у Європі з 
боку українців на уживані річ-
кові судна призвів до подвоєн-
ня цін на них. Компанія Kernel, 
яка практично відмовилася від 
наземної логістики, теж планує 
інвестувати 15 млн доларів у но-
вий термінал у Рені. Уздовж Ду-
наю різні компанії будують 12 
терміналів. Але цього замало. 
 Щоб збільшити пропуск-
ну здатність, треба домовля-
тися з румунами про днопог-
либлювальні роботи, адже пе-
ревалка з невеликих річкових 
суден на морські робить логіс-
тику дорожчою, а одне морське 
судно за вантажопідйомністю 

дорівнює десятьом річковим. 
Крім того, слід узгодити пи-
тання про цілодобовий про-
хід суден Сулинським гирлом 
у дельті Дунаю в Румунії. Та-
рифи та обсяги теж потребують 
уваги, бо є питанням не стіль-
ки економічним, як політич-
ним і делікатним: пам’ятаємо, 
який лемент здійняли польсь-
кі фермери, коли українська 
агропродукція хлинула на єв-
ропейські ринки, та ще й пере-
колотили колег із трьох країн? 
Дай боже, щоб у вересні, коли 
спливає термін заборони на де-
яку українську агропродук-
цію, поляки оговтались. 

 Комплекс заходів дозволить 
українським дунайським пор-
там удвічі збільшити обсяги пе-
ревалки українського зерна на 
експорт. А якщо буде проведено 
роботи із заглибення українсь-
кого гирла Бистре — це дасть 
змогу гарантовано експортува-
ти через Дунайський шлях 30-
35 млн тонн зерна щорічно. При-
тому, що експорт з України у но-
вому сезоні 2023-24 рр може ста-
новити 44,8 млн тонн (минулого 
сезону, який закінчився 30 чер-
вня 2023 року, експорт становив 
58 млн тонн, виручка — близь-
ко $20 млрд). Є ще перехідні 
залишки, які на початку ново-
го сезону склали майже 10 млн 
тонн зернових та олійних, що у 
2,5 раза більше, ніж у попередні 
сезони. 
 Звісно, румуни, чий флот 
на майже 90% покриває пере-
везення зерна, мають неабия-
кий зиск із нових можливос-
тей. Згідно з дослідженням 
журналістки Ганни Ковальчук, 
Румунія за минулий маркетин-
говий рік збільшила питому 
вагу в українському пшенич-
ному експорті з 0,5% до 15,8%, 
а еквівалент експорту за рік 
зріс із 26 млн доларів до півмі-
льярда доларів. Де ви ще бачи-
ли, щоб в офіційній статистиці 

фінансовий еквівалент експор-
ту мав приріст у 2109%? «Зби-
рають вершки» не тільки руму-
ни. В липні 2023 року стало ві-
домо, що більшість зерна, що 
пройшло через прикордонний 
пункт Халмеу та інші пункти в 
Румунії, експортували сумнів-
ні українські компанії, які зви-
нувачуються в несплаті подат-
ків та інших злочинах. «Вони 
серед понад трьохсот фірм, які 
з минулого вересня перебува-
ють під слідством в Україні. За 
даними прокуратури, лише за 
минулий рік ці ділки позбави-
ли державу щонайменше 140 
мільйонів доларів», — про це 

йдеться в розслідуванні авто-
ритетної Organised Crime and 
Corruption Reporting Project 
(OCCRP, Центр дослідження 
корупції та організованої зло-
чинності). 
 Нині Україна перевіряє со-
тні компаній — українських та 
зарубіжних, які продавали ук-
раїнське «чорне» зерно без на-
лежного оформлення чи сплати 
податків. До речі, напрямок тор-
гівлі пшеницею до Іспанії зріс з 
0,8% до 14%, до 2,5 млн тонн. Ту-
реччина збільшила частку в екс-
порті пшениці з 10 до 20%, ячме-
ню — з 19% до 23%, вівса — з 0 до 
4%, олії — з 3,5% до 19%. Поль-
ща, до речі, в рейтингу покупців 
нашого збіжжя лише п’ята, по яч-
меню — восьма, по кукурудзі — 
сьома. І чого було кричати? 
 Чи потрібно вкладатися в ін-
фраструктуру дунайських пор-
тів, адже, якщо будуть розбло-
ковані великі порти — судна по-
вернуться туди? Це питання, на 
яке у фахівців немає однознач-
ної відповіді. Найбільш сприт-
ні агропромислові компанії 
(Kernel, Нібулон) все ж вклада-
ють інвестиції в дунайський ре-
гіон, за класикою — проводять 
диверсифікацію ризиків. 

 Не виключено, що зерновий 
коридор продовжуватиме робо-
ту, але вже без участі країни-аг-
ресора. Надії, що пан Ердоган 
на запланованій зустрічі в сер-
пні вмовить путіна на щось пут-
нє — і Макрон, і Шольц пробу-
вали, знаємо результати — не-
має. Україна вже виділила 20 
млрд грн для гарантії фінан-
сової безпеки суден, які готові 
перевозити українську агро-
продукцію поза межами зерно-
вої угоди. Цей захід потрібний, 
щоб замінити страхові ком-
панії — жодна з них не застра-
хує судно з таким маршрутом. 
Адже підрив Каховської ГЕС та 
мінування ЗАЕС залишає мало 
надій на тверезий глузд агресо-
ра. Наразі офіційно всі зацікав-
лені сторони нічого конкретно-
го не говорять, окрім багатора-
зово озвученої тези, що експорт 
українського зерна є критич-
но важливий для світової про-
довольчої безпеки. Так, через 
саботування «зернової ініціа-
тиви» світ недоотримав близь-
ко 20 млн тонн продовольства. 
І йдеться про інтереси не лише 
українського бізнесу, а й поло-
вини світу, де просто не виста-
чає продовольства. ■

ПРОДОВОЛЬЧА БЕЗПЕКА

Зерновий «коридор затемнень»
Росія може розривати будь-які угоди, а нам все одно потрібно вивозити збіжжя

■

Судна з зерном, простоюючи в портах несуть великі збитки.
Фото з сайту ukrinform.com.

❙
❙

Українське «золото».
Фото з сайту usm.media.

❙
❙

Через саботування «зернової ініціативи» світ 
недоотримав близько 20 млн тонн продовольства. 
І йдеться про інтереси не лише українського 
бізнесу, а й половини світу, де просто не вистачає 
продовольства. 
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Ганна ВОЛКОВА

 Полтавські депутати хочуть 
змінити секретаря Андрія Кар-
пова на парамедикиню ЗСУ Ка-
терину Ямщикову.
 У Полтавській міській раді 
назрівають гучні кадрові змі-
ни. Сьомого липня 24 депутати 
із 42-х подали листа на ім’я сек-
ретаря міськради Андрія Кар-
пова з вимогою зібрати сесію, 
на якій мають намір відсторо-
нити його з посади. Мотивуючи 
це тим, що «у Полтаві відбува-
ються події, що унеможливлю-
ють нормальне функціонування 
всієї Полтавської міської тери-
торіальної громади, що, в свою 
чергу, є наслідком неналежного 
виконання своїх повноважень 
секретарем Полтавської міської 
ради Карповим Андрієм Анатолі-
йовичем». Депутати мали намір 
таємно проголосувати за нового 
секретаря в особі Катерини Ям-
щикової й у випадку обрання 
зробити її головою виконкому.
 Серед підписантів — пред-
ставники «Слуги народу», «Рід-
ного міста», «За майбутнє», 
«Свободи», а також позапартій-
ні депутати. Четверо з них, до 
речі — Вадим Ямщиков, Кате-
рина Ямщикова, Ігор Скляр та 
Тарас Синяговський — служать 
у Збройних Силах України. 
 До колишнього блогера з ні-
ком Андрій Полтава, який після 
судового вироку Олександру Ма-
маєві за корупцію отримав вла-
ду над містом, багато претензій 
не тільки в депутатів, а, насам-
перед, у мешканців Полтавсь-
кої громади. Адже понад чоти-
ри місяці, відколи Карпов ви-
конує обов’язки голови міської 
ради, він різними методами веде 
боротьбу лише за те, щоб утри-
матись у керівному кріслі. Міс-
то між тим продовжує занепада-
ти, корупційні схеми продовжу-
ють працювати, роботи депутат-
ського корпусу не видно… 
 А далі було ще цікавіше. 
Лист більшої частини депу-
татів з вимогою зібрати сесію, 
яка могла б стати якщо не істо-
ричною, то поворотною в жит-
ті Полтави, раптом десь… загу-
бився у величезному приміщен-
ні міськради. Власне, депутати 
подавали його до канцелярії. 
Та коли журналісти «Суспіль-
ного» поцікавилися у прессек-
ретаря міської ради Олександ-
ра Дедюхіна про прийняте Кар-
повим рішення щодо листа, він 
відповів, що листа «ніхто не ба-
чив». «Я його в понеділок (11 
липня — Ред.) шукав, але його 
не було. Його канцелярія мала 
прийняти і розписати на при-
ймальню Карпова. Але в при-
ймальні він не з’явився», — 
відповів кервник пресслужби. 
Ба більше, повідомив про те, 
що на той момент Андрій Кар-
пов уже два дні перебував з ро-
бочим візитом у болгарсько-
му Велико-Тирново — місті-по-
братимі Полтави ще з далеких 
60-х років. 
 За законом, що регулює ро-
боту місцевої влади, Андрію 
Карпову не потрібно  спеціаль-
ного дозволу для виїзду за кор-
дон, адже міська рада заброню-
вала його від мобілізації. Але в 
цьому випадку людей найбіль-

ше обурює те, що він виїхав за 
межі України під час воєнного 
стану, не повідомивши про це 
громаду. А інформація про його 
місце перебування надійшла не 
від нього самого, а від прессек-
ретаря, і то випадково, із запіз-
ненням.
 Журналісти з інтернет-ви-
дання «Зміст» вирішили особис-
то поцікавитися думкою Андрія 
Карпова щодо цих подій і взяти 
у нього коментар про терміни 
наступної сесії, але їхнє звернен-
ня у своєму телеграм-каналі він 
проігнорував, хоча продовжував 
вести комунікацію в ньому. 
 Згодом виявилося, що про на-
чебто давно запланований вояж 
Карпова до Болгарії не знав на-
віть глава Полтавської обласної 
військової адміністрації Дмит-
ро Лунін. На його думку, яку 
він озвучив журналістам під 
час брифінгу минулого тижня, 
той уникає проходження вій-
ськово-лікарської комісії. «А, 
можливо, він і не повернеться, 
так що у нас буде колапс у місь-
кій раді. Може, він буде перехо-
вуватися у Болгарії, щоб не слу-
жити у ЗСУ. Цікава ситуація. Я 
впевнений, що за допомогою ва-
ших публікацій правоохоронці 
звернуть на це увагу і розберуть-
ся, чи є там порушення», — ска-
зав очільник області.
 «Я не приховую своєї поїзд-
ки за кордон», — того ж дня на-
решті відгукнувся виконувач 
обов’язків мера Андрій Карпов 
на звернення кореспондента ін-
тернет-видання «Полтавщи-
на». І пояснив, що скористався 
офіційним запрошенням голо-
ви великотирновської громади 
(кмети) Даніеля Панова відвіда-
ти місто у липні 2023 року. 
 У запрошенні зазначено, 
що візит полтавської делега-
ції зміцнить зв’язки між дво-
ма громадами, поглибить спів-

працю та дозволить вивчи-
ти потенційні напрямки спів-
праці в різних галузях, таких 
як економіка, туризм, освіта, 
культурний обмін. Усі витрати 
на харчування та проживання 
полтавської делегації пообіцяв 
узяти на себе муніципалітет Ве-
лико-Тирново.
 За інформацією «Полтав-
щини», компанію Андрію Кар-
пову в Болгарії складає депу-
тат міської ради від партії «За 
майбутнє»,  комерційний ди-
ректор ТОВ «Спортек і К» Іван 
Діденко. Орієнтовна дата їх по-
вернення — 21 липня.
 Виходить, цей вояж просто 
збігся у часі з поданням листа 
від депутатів. Що винна в усьо-
му болгарська сторона. Бо якби 
не те кляте запрошення, то Ан-
дрій Карпов, звісно, скликав би 
сесію. А так змушений був у на-
пружений момент для політич-
ного життя Полтави їхати до 
Болгарії аж на два (!) тижні, щоб 
«відновити тривалі дружні сто-
сунки між нашими містами» й 
почути від Даніеля Панова сло-
ва про «непохитну підтримку 
українців».  
 Все це виглядає не стільки 
смішно, скільки сумно. Бо ж усі 
розуміють: Карпов сам собі не 
ворог, тому намагається відтяг-
нути момент звільнення. 
 Лист за підписом 24-х піс-
ля розконспірації Карпова, зре-
штою, знайшовся. Повідомив-
ши про це у своєму Телеграм-
каналі,  PadrePoltava, він же 
керівник пресслужби Полтавсь-
кої міської ради, він же священ-
ник, він же блогер Олександр 
Дедюхін у зверхній для себе ма-
нері назвав підписантів заколот-
никами, котрі, мовляв, принес-
ли листа до міськради з вимогою 
провести сесію, дізнавшись, що 
«господаря нема». 
 «Тобто 24 депутати міської 

ради (а насправді більше), тобто 
абсолютна більшість депутатів, 
з абсолютно різних фракцій є за-
колотниками? Ви впевнені, що 
проблема саме в них? — адресує 
запитання до «падре» депутат 
міськради, юрист Едуард Вол-
ков на своїй сторінці у фейсбуці. 
— З яких пір некомпетент ний та 
неосвічений Карпов, який під-
бирав крихти зі стола Мамая та 
Киви, став господарем у місті? 
Може, з тих пір, як у центрі 
Полтави з’явилися скирти сіна 
(скошених, нарешті, бур’янів — 

Авт.), чи після того, як після ма-
ленького дощу все місто затоп-
лене, чи, може, після чергових 
проваль посеред доріг? Найго-
ловніший господар у місті — це 
полтавці! До речі, вони Вам пла-
тять заробітну плату!
 За законом у Карпова є 14 
днів з моменту подання депу-
татів, щоб розглянути пропози-
цію та скликати сесію. Іншого 
закон НЕ ВИЗНАЧАЄ». 
 14 днів спливає якраз 21 лип-
ня. Отож, чекати розв’язки кон-
флікту лишається недовго. ■

ОТАКОЇ!

Палкий привіт з Болгарії 
Cекретар Полтавської міськради Андрій Карпов виїхав з України. Депутати хочуть замість нього призначити на 
посаду парамедикиню ЗСУ Катерину Ямщикову

■

ЗВОРОТНИЙ ЗВ’ЯЗОК 

Коли емоції 
переважають розум
Марина ФЕДОРЕНКО

     З великим задоволенням прочитала в «Україні молодій» за 14 червня матеріал Лариси 
САЛІМОНОВИЧ «Брешуть — і оком не ведуть: як росія розповсюджувала фейки про підрив 
Каховської ГЕС».
     Було цікаво дізнатися про Такера Карлсона — давнього транслятора рашистських нара-
тивів. Про сум’яття, що він вніс у висвітлення американськими ЗМІ трагедії на Каховській ГЕС 
та популяризації концепту «не все так однозначно». До того ж думки історика Тімоті Снайде-
ра, на мою думку, є дуже влучні: «подавати російські заяви поряд з українськими — неспра-
ведливо щодо українців».
     Окрему увагу заслуговують кремлівські ботоферми та приклад зустрічі американського се-
натора Ліндсі Грема із Володимиром Зеленським. Після чого увесь інформаційний простір 
московії вибухнув через фразу Грема «смерть росіян — найбільш вдала в історії інвестиція», 
що була вирізана з контексту і склеєна з різних частин діалогу. 
     Наведені як приклади фейки про американську зброю, прямий конфлікт росії із НАТО та со-
тні «дез» про Валерія Залужного також вартують уваги кожного українця, як і гірка правда про 
найпопулярнішу соцмережу TikTok. Емоції, що викликає ця платформа, останнім часом перева-
жають розум у користувачів, а поняття логіки взагалі ігнорується. Тож і маніпулювати людьми 
тут як ніде легше, чим, відповідно, і користується росія.
     Дякую улюбленій газеті за просвітництво. 

■

Андрій Карпов.❙

Катерина Ямщикова.❙
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Наталія ОСИПЧУК 

У час випробувань, коли Ук-
раїна змагається за своє пра-
во на існування, так важливо 
пам’ятати про наш міцний під-
мурівок, велетнів духу, іме-
на яких не гаснуть з глибини 
століть. Саме вони, славні пра-
щури, формують генетичний 
код українців, допомагаючи 
нам долати морок сьогодення. 
Людина на тілі доби — за цією 
стандартною фразою насправ-
ді криється ціла епоха, вели-
чезний культурний, духовний 
пласт. 
Усі найкращі чесноти увібра-
ла в себе українська пись-
менниця Людмила Стариць-
ка-Черняхівська (1868—1941) 
— людина складної долі, вона 
за найнесприятливіших умов 
ніколи не втрачала почуття гід-
ності.

Писала про Дорошенка й 
Мазепу
 Так гірко та несправед-
ливо, що ім’я цієї блискучої 
письменниці було незаслу-
жено забуто і тавровано впро-
довж десятиліть. Та це зреш-
тою й не дивно, адже Людми-
ла Старицька-Черняхівська, 
попри всі складні випробу-
вання, що випали на її долю, 
ніколи не зраджувала ідеали 
своїх батьків, свого оточен-
ня. А мала щастя бути в колі 
дивовижних людей, велетнів 
духу, серед яких Олена Пчіл-
ка, Леся Українка, Микола 
Лисенко. 
 Дослідник творчості пись-
менниці Юрій Хорунжий пи-
сав: «Життя і творчість Люд-
мили Старицької-Черняхівсь-
кої особливо імпонують своєю 
сталістю переконань, вірніс-
тю одного разу обраній істо-
ричній тематиці, непристосов-
ництвом до перемінних вітрів. 
Недарма ж на показовому про-
цесі «СВУ (Спілки визволен-
ня України)» у Харківській 
опері Людмила Михайлівна 
виглядала анахронізмом — з 
лорнеткою у правиці, дивач-
кою — у сповнених гідності 
відповідях без запопадливості 
перед «лицем пролетарського 
суду». 
 Людмила народилася в 
славетній письменницькій ро-
дині. Батько — відомий літе-
ратор і громадський діяч Ми-
хайло Старицький. Дядько — 
видатний композитор Микола 
Лисенко... Плеяда видатних 
культурних діячів гідно по-
повнилася представниками 
молодшого покоління, серед 
яких була і Людмила Стари-
цька. 
 Жага пізнати все нове, бо-
дай на трохи зупинити мить, 
коли «ми були ще козаками», 
— це все про Людмилу Стари-
цьку. «Кобзу та бандуру пере-
брав Михайло Старицький з 
рук козацьких і став співцем 
героїчного періоду в нашій іс-
торії, — писав Юрій Хорун-
жий. — Цей інструмент пере-
бере в нього донька Людмила. 
Вона перейняла майже всі та-
тові таланти і його активну лю-
дяну вдачу, вболівання за спра-
ви мистецькі і громадські». 
 Цікаво, що якщо з чис-
ленного доробку письменни-
ці бодай щось відомо читачеві 
(драматичні твори «Гетьман 
Дорошенко», «Іван Мазепа», 
повісті «Діамантовий перс-
тень» «Мрія», «Жива моги-
ла»), то блискучий доробок — 
мемуаристика — залишається 
«терра інкогніта». Водночас 
Людмила Михайлівна напи-
сала настільки блискучі спо-
гади про своїх сучасників, що 

читаються на одному подиху, 
наче захопливий роман. 
 Людмила Старицька това-
ришувала з Лесею Українкою, 
і ця дружба витримала випро-
бування часом. Саме з Лесею, 
її старшим братом Михайлом 
Косачем, Володимиром Самій-
ленком, Євгеном Тимченком, 
Максимом Славинським, Іва-
ном Стешенком, Олександром 
Черняхівським (своїм майбут-
нім чоловіком) Людмила Ста-
рицька склали гурток пере-
дової молоді, названий «Пле-
ядою».

Переказ життя Лесі 
Українки: і сили, і бажання, 
і любов
 Слова любові, відданості 
письменниця вклала в спога-
ди про свою духовну посестру. 
По суті, це — блискучий есей, 
у якому є все: і радість дитя-
чої дружби, і етапи дорослі-
шання, і вир боротьби, в яко-
му формувався та гартувався 
Лесин характер: «Я не пишу 
біографії Лесі — я пишу на 
могилі. Хочу тільки показати 
ту основу буденного життя на-
шого поета, на якій ткали чу-
дові шати серце і талан». 
 Згадуючи дитячі роки 
майбутньої поетеси, Людми-
ла Старицька особливу увагу 
звертає на те, як гартувався її 
характер. Попри те, що хворо-
ба міцно вже взяла Лесю в свої 
лещата, ніколи ніхто не чув 
від неї ані скарг, ані нарікань. 
Мужність і серце, мов криця, 
таке, яким має бути серце вої-
на.
 Юнацькі роки письменни-
ця згадує із захватом: скіль-
ки мрій, сподівань, бажання 
творити літературу! «Ми пере-
кладали зразкові твори євро-
пейської літератури, уклада-
ли хрестоматії для дітей стар-
шого віку, — писала Людмила 
Старицька. — В молодих голо-
вах шумували і сили, і бажан-
ня, і любов. Лесине життя то-
чилося серед старших і молод-
ших товаришів, серед горя й 
турбот...»
 Людмила Старицька не 
веде хронологічний опис 
подій; це наче спалахи, миті 
життя, що закарбувалися в 
пам’яті і висвітлили людину 
дивовижної вдачі, яка звикла 
«крізь сльози сміятися» і до-
лати усі перешкоди. Останні 
роки життя Лесі — то суцільна 
боротьба зі смертю, аби вирва-
ти бодай ще кілька років жит-
тя. Як це часто буває — видат-
ний поет, який змушений пе-
ребувати у злиднях, чекаючи 
на мізерний гонорар... Історія 
стара як світ... 
 Як згадувала посестра Лесі 
Людмила Старицька, остан-
нім часом фінансове станови-
ще її було скрутне, злиденний 
літературний гонорар дохо-
див до Лесі неакуратно, про-
те сама Леся намагалася ніко-
го не обтяжувати своїми про-
ханнями. «Краплі егоїзму не 
було в цієї людини, не було й 
тоді, коли близька смерть дає 
на нього право... Життя дало 
їй талант, палке серце, тепле 
коло інтелігентної дружної 
родини і... смертельну хворо-

бу, втрати. На її житті спра-
вились слова Гете: «Хто хліб 
свій не кропив сльозами // 
Хто не ридав безмовними но-
чами // Той сил небесних не 
зазнав», — пише Людмила 
Старицька.
 Часто, читаючи спогади 
про видатних людей, заува-
жуємо, що вони почасти схе-
матичні, позбавляють чита-
чів цілісного уявлення про 
згадувану людину. Натомість 
Людмила Старицька змушує 
поглянути не лише на поете-
су, а й на ту епоху, в якій їй 
судилося жити. Видатна осо-
бистість на тлі епохи — то за-
вжди несподівано, хоча по-
декуди й прогнозовано. На-
томість Людмила Старицька 
змушує трохи змінити вже ус-
талений погляд. Здавалося б: 
творчість Лесі Українки віта-
ли, вона, висловлюючись су-
часною мовою, була успіш-
ною...
 Проте Людмила Стариць-
ка робить трохи інші виснов-
ки: «Вона вливала у свої твори 
все життя своє, а ті люди, за-
для яких вона писала... обми-
нали її. Скажу коротко: тво-
ри її стали б окрасою кожної з 
європейських літератур. Гли-
боке почуття пекучої любові 
й непохитної віри, героїчний 
настрій поетеси, разом з тим 
широкий світогляд письмен-
ниці й глибінь її думки під-
носять твори її на надзвичай-
но високий рівень. Вони бук-
вально переймають читача 
вогнем серця й натхнення са-
мої Лесі Українки. Й не див-
но, ці твори — це саме життя 
її, її сльози, її зброя, її страж-
дання і любов...» 
 Здавалося, висновок має 
бути однозначний: читачі 
радо вітають свою талановиту 
сучасницю, нею захоплюють-
ся. Крізь століття ця карти-
на уявляється саме так, проте 
Людмила Старицька вражає 
своєю безкомпромісною оцін-
кою: «Червоною ниткою пере-
ткано всю творчість Лесі Ук-
раїнки почуттям високого ге-
роїзму. Героїнею вона була і в 
поезії, і в щоденному житті. 
 Можна офірувати рідно-
му краєві все, та коли люди-
на не чує відгук на свою офіру 
— офіра легкою стає. Леся від-
гуку майже не чула — її твори 
були вищі середнього рівня її 
часу. В якийсь лихий жарт зіг-
рала з нею доля: перші спроби 
Лесині зустріли тепло і стар-
ші, і молоді товариші. 
 Читачі захопилися її по-
езією, і Леся зайняла одразу 
чільне місце в українській лі-
тературі, але останніми рока-
ми, коли творчість її піднесла-
ся до найвищого ступеня, коли 
вона пішла на снігову верхови-
ну життя, — читачі лишилися 
в долині. Проте Лесиної любо-
ви, Лесиного завзяття не зла-
мало ніщо. Біля неї вигравало 
на сонці широке море російсь-
кої літератури, російської сус-
пільности, де б завчасу зро-
зуміли і піднесли її, але вона 
лишилася у своїх Термопілах 
(битва при Термопілах, під час 
якої цар Леонід очолив 300 
спартанців для захисту Греції 

від перської навали і загинув 
у бою. — Авт.), «вірна зако-
нам своєї країни». На залізний 
вівтар свого убогого краю вона 
поклала все, що мала — талант 
і серце, і свої недовгі дні...»

 Що тут додати... Мина-
ють століття, а золоті слова 
письменниці сприймаються 
так, ніби сказані нині. Скіль-
ки маємо прикладів, коли ми-
тець постає перед дилемою, з 

ПОСТАТЬ

Незламна гілка життя 
Людмила Старицька-Черняхівська залишила спогади про Лесю Українку та Миколу 
Лисенка і вшановувала героїв Крут

■

Людмила Старицька. 1882 рік.
Фото з фондів Музею видатних діячів української культури.

❙
❙

Людмила Старицька-Черняхівська з чоловіком Олександром 
та донькою Веронікою. Київ, 1925 рік.
Фото з Вікіпедії.

❙
❙
❙

Засідання суду у справі СВУ. Серед підсудних крайня праворуч — 
Людмила Старицька-Черняхівська. Харків. 1930 рік.

❙
❙
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ким йому бути — зі своєю поне-
воленою нацією чи податися на 
службу до «російської суспіль-
ності». І йшли, і служили, бо 
там «підносили до найвищого 
ступеня», от хіба що потрібно 
було занапастити душу і прода-
тися дияволу. 
 Людмила Старицька зали-
шається відданою пам’яті сво-
го інтелігентного оточення, 
яке виплекало зі свого середо-
вища велетнів духу. Ця тема — 
митець і слава, митець і безком-
промісність, відданість своєму 
рідному краю — звучить і в ін-
ших її есеях.

«Чистий, палкий, 
незрадливий...»
 Залишився «у своїх Тер-
мопілах» ще один із сучасни-
ків Людмили Старицької. Теп-
лі спогади, наповнені вдячніс-
тю та любов’ю, присвятила 
письменниця своєму дядькові 
Миколі Лисенкові. Цікаві є 
спогади про батьків компо-
зитора, адже мама Миколи 
Віталі йовича, Ольга Єреміїв-
на Лисенко, була «абсолютно 
змосковлена», а «дядя Коля», 
як називала його Людмила Ста-
рицька, «завжди тим дорікав». 
У розмові з ненькою, коли та 
читала російську поезію, Ми-
кола Віталійович не стримував 
емоцій, звертаючись до матері: 
«Не об’єднуйте Росію, хіба ви 
не розумієте, що об’єднана 
Росія — смерть України?».
 «Ця «об’єднана царська 
Росія» стояла завжди перед 
Миколою Віталійовичем чор-
ним прапором, і все те, що вело 
до неї на кожнім, найдрібнішім 
кроці життя, зривало в нього 
палкий протест — російська 
мова у вустах української дити-
ни, заходи російських культур-
трегерів, що в тій чи іншій фор-
мі лагодились затоптати мос-
ковським чоботом українську 
культуру і довести до пресло-
вутої «об’єднаної Росії». Мов 
якесь мудре пробачення при-
чаїлось десь глибоко за порогом 
свідомого в голові Миколи Ві-
талійовича, і тому з таким гні-
вом виривалися у нього слова: 
«не об’єднуйте Росію!».
 Працюючи на кожнім кро-
ці на користь рідній куль-
турі, Микола Віталійович ро-
зумів чи відчував ту просту, 
але глибоку педагогічну істи-
ну, що все те, що сприймається 
дітьми з подихом радости, міц-
но опановує їхню душу. Кіль-

ка дитячих опер, зшитки ди-
тячих ігор та пісень, що зали-
шилися в  художній спадщині 
Миколи Віталійовича, дово-
дять мої слова, як він дбав, 
щоб коло дитячих розваг утво-
рити на рідному, національно-
му ґрунті», — писала Людми-
ла Михайлівна Старицька. 
 Спогади Людмили Стари-
цької про свого іменитого ро-
дича наповнені родинним теп-
лом, проте авторка, як завжди, 
робить філософські висновки: 
«Якось дбає так доля, що в кож-
ну найбезпораднішу добу зали-
шаються люди непохитні і жит-
тєдайні, мов високі дуби в упень 
порубаному лісі. Навколо них 
пні й корчі, й високі дерева са-
мотні. Снують над ними дедалі 
хмари, сумно шепочуть велет-
ні, хитаючи головами, а вітер 
шелестить поміж широких ко-
рон і розносить родюче насіння, 
і засівається пустка, і проростає 
знову веселий зелений гай. Та-
ким деревом життєдайним був і 
Микола Віталійович. Головним 
чином працював він, звичайно, 
в обширу мистецтва, та ж ніщо 
так, як мистецтво, і не захоплює 
людей». 
 Його любила молодь, він ні-
коли не шкодував ані часу, ані 
енергії на те, щоб плекати в ді-
тях ген українства. Саме завдя-
ки цим велетням духу і було за-
сіяно поле українське, а згодом 
з’явилася і добірна пшениця. 
 Чому ж тоді, як пише небо-
га композитора, він почувався 
самотнім? І Людмила Стари-
цька, мов чутливий барометр, 
шукає причини тієї творчої 
самотності. «Микола Віталій-
ович скінчив блискуче Ляйп-
цігську консерваторію, згодом 
прослухав курс інструментов-
ки у професора Петербурзь-
кої консерваторії Римського-
Корсакова. Повернувшись до 
Києва, вступив професором 
музики до Київського музич-
ного товариства. Музичний 
осередок був добрий, але, зва-
жаючи на свої національні та 
політичні переконання, Ми-
кола Віталійович залишатися 
там довго не міг і пішов звід-
си. Так залишився Микола Ві-
талійович у своїй творчості са-
мотній.
 Щоправда, кожна його нова 
річ викликала захват у своїх 
колах, але то були кола ама-
торські, а операм Миколи Ві-
талійовича стали недосяжні 
російські оперові сцени. Силою 

свого патріотизму подолав він 
жадобу широкої слави і зали-
шився у своїх Термопілах, вір-
ний законам своєї вітчизни». 
 І знову Людмила Старицька 
згадує про Термопіли, адже за-
вжди є можливість обрати інше 
життя — забезпечене, комфор-
тне, проте... Тоді ми просто не 
мали би таких ані Лесі Україн-
ки, ані Миколи Лисенка. Вони 
залишилися відданими своєму 
рідному краю, нехай обкраде-
ному і поневоленому. Всю силу 
свого життя, всю енергію, твор-
чість віддали своїй Україні. 
 «Чистий, палкий, незрад-
ливий — він був, як сонце, що 
дає однаковий спектр і в лоні 
океану, і в найменшій крап-
лині води», — цю блискучу ха-
рактеристику дала Миколі Ли-
сенку Людмила Старицька. Та-
кої ж заслуговує сама.

Арешт 1941 року за 
звинуваченням у 
націоналізмі
 Своїм життям письменниця 
довела, що гідна бути серед тих 
велетнів духу, яким вона при-
святила свої безцінні мемуари. 
Вона також залишилася у своїх 
Термопілах, адже залишилася 
відданою ідеалам свого оточен-
ня, служіння Батьківщині для 
яких було законом життя. 
 Характеристику більшови-
цькій владі письменниця дала 
в есеї «Пам’яти юнаків-героїв, 
замордованих під Крутами»: 
«Каїн, Іуда і більшовик — три 
людські потвори, три звіра, що 
викинула на світ Божий якась 
страшна безодня». Письменни-
ця пошанувала кожного юного 
героя, який поклав на вівтар 
своє безцінне життя. 
 Утім, питання не лише 
в тому, аби вшанувати за-
гиблих героїв, головне, аби ці 
жертви не були марні. «Зара-
ди матерів, заради юнаків-ге-
роїв ми повинні поклястися 
на цій могилі — віддати Ук-
раїні все наше життя... Коли 
прийдуть нові люди — вони 
пам’ятатимуть, що тут лежать 
ті, що відали все, що мали — 
молодість, розум, щастя і жит-
тя, — за волю України... Будь-
те ж певні, дорогі, незабутні 
герої — ваша смерть не загину-
ла марно. Вона живе й жити-
ме довіку — вільна, самостій-
на Україна».
 Не судилося самій письмен-
ниці дочекатися вільної Украї-
ни — її гілка життя була без-
жально зламана репресивною 
системою. 20 липня 1941 року 
письменницю заарештовують, 
звинувачуючи як «активну на-
ціоналістку». Людмилу Стари-
цьку допитують, але засудити 
не встигають, бо німці насту-
пають на Харків. У «телячому 
вагоні» везуть до Акмолінсь-
ка, проте в дорозі її серце зу-
пиняється. 
 Безжальна репресивна ма-
шина розправилася з «ворогом 
народу» — могила видатної 
письменниці не відома, адже 
конвоїри викинули померлу з 
вагона... Так було винищено 
творчий рід Старицьких, за ви-
нятком онуки Михайла Стари-
цького Ірини Стешенко, також 
письменниці і перекладачки. 
 Однак людожерській сис-
темі, яка завжди знищува-
ла — і продовжує знищувати 
— українській цвіт, не вдало-
ся стерти пам’ять про великий 
творчий рід Старицьких, що 
працював на терені українсь-
кої культури загалом понад 
століття. Тож згадаймо видат-
ну українку Людмилу Стари-
цьку — людину, яка прожила 
гідне життя та ніколи не кори-
лася долі. ■

ВИСОКА НОТА 

Де дев’ятий, там 
і одинадцятий
Варшава на нинішній та два 
наступні роки виділила дотацію для 
проведення фестивалю української 
музики

Валентина ГРИГОРЕНКО

 Уже дев’яті Дні української музики у Варшаві прохо-
дитимуть цьогоріч на початку вересня і представлять слу-
хачам три концерти. Традиційно одним із майданчиків 
є Концертна студія Польського радіо імені Вітольда Лю-
тославського. Там зберуться цього разу поціновувачі ук-
раїнської класичної музики двічі. 
 У концерті 3 вересня, у першому відділенні вражати-
муть грою на фортепіано в чотири руки подружжя вірту-
озів — Олександра Зайцева та Дмитро Таванець. Їхній 
виконавський дует має назву Kyiv Piano Duo. Звучати-
муть, зокрема, «Прадавні гірські танці Верховини» Єв-
гена Станковича, «Фанфари та фуга» Олега Безбородька, 
«Сумний блюз» та «Канкан зі старої грамофонної плити» 
Мирослава Скорика. У другому відділенні виконають, се-
ред іншого, «Сюїту in C» Богдани Фроляк та «Танок дия-
вола» Костянтина Віленського.
 Твори Миколи Дилецького — у програмі другого 
фестивального концерту, 5 вересня. Відомий колектив 
Wrocaw Baroque Ensemble, яким диригуватиме леген-
дарний Анджей Косендяк, представлятимуть дві музичні 
композиції для 8-голосого хору — «Реквіяльну літургію» 
та «Воскресний канон».
 А вже 10 вересня в Атріумі офісної будівлі гратимуть 
Вокальний секстет proMODERN та Симфонічний оркестр 
Вроцлавської філармонії NFM. Диригуватиме Роман 
Ревакович – ініціатор та організатор Днів української му-
зики у Варшаві. Звучатиме прем’єра Концерту для гобоя з 
оркестром львівської композиторки Богдани Фроляк. Соло 
виконуватиме Ігор Лещишин (Вашингтон, США). Ще одна 
прем’єра — твір «До перемоги» для вокального секстету й 
оркестру Олени Ільницької. Написаний він на замовлення 
фонду Pro Musica Viva», чиєю основною акцією в Польщі 
є, власне, Дні української музики у Варшаві.
 «Від 2019-го, від 5-го фестивалю, він перейшов у ре-
жим щорічної імпрези завдяки 3-річній дотації, яку Фонд 
отримав від міста Варшава у 2020-му, — розповідає «Ук-
раїні молодій Роман Ревакович. — Цього року місто Вар-
шава підтримало фестиваль черговою трирічною дотацією. 
Тож наша акція має відбутися також у роках 2024—2025. 
Варто згадати, що третій фестиваль у 2004 році та четвер-
тий у 2008-му відбулися у тісній співпраці з варшавською 
Національною філармонією завдяки прихильності тодіш-
нього директора Антоні Віта — одного з найвизначніших 
польських диригентів. Філармонія помістила українсь-
кий репертуар фестивалю у свою репертуарну програмну 
книжку на сезон 2012/2013, активно промотувала його 
своїми засобами. Видається, що досі не було в світі подіб-
ної акції, де перша музична установа країни так гостинно 
відкрила б свої концертні зали для української музики». 
 До речі, фонд Pro Musica Viva відзначає цьогоріч  
25-ліття діяльності.
 Перші Дні української музики у Варшаві відбулися у 
грудні 1999 року. Почесний патронат фестивалю тоді на-
дав президент Польщі Алєксандер Кваснєвський. У по-
чесному комітеті погодилися бути посол України в Поль-
щі Дмитро Павличко, воєвода мазовецький Антоні Пєт-
кєвіч, президент Варшави Павел Піскорський, мер Льво-
ва Василь Куйбіда, посол до Польського сейму Мирослав 
Чех та композитор Кшиштоф Пендерецький. В усіх сезо-
нах фестивалю залучене поважне коло виконавців і гос-
тей. ■

■

«Київська камерата» та Роман Ревакович (праворуч) 
на фестивальній сцені. 2022 рік.
Фото Olga Rainka, надане фондом Pro Musica Viva.

❙
❙
❙

Постанова про пред’явлення звинувачення Людмилі Старицькій-Черняхівській 
від 14 вересня 1941 р. 
Фото з фондів Музею видатних діячів української культури.

❙
❙
❙



Мамо, я поїв і в шапці
 Чудовим варіантом вечері стануть запечені кабачки під 
«шапкою» із сулугуні. Приготування займе не більше пів 
години, а страва ресторанного рівня здивує родину та гос-
тей. 
Підготуйте такі інгредієнти:
* 3 кабачки середнього розміру;
* 250 грамів сулугуні;
* 80 грамів сметани;
* сушений часник, сіль та перець.
 Кабачки розрізаємо вздовж на слайси завтовшки близь-
ко сантиметра (з одного кабачка у середньому виходить від 
3 до 5 слайсів). Сир нарізаємо тонкими пластинами, а сме-
тану змішуємо з часником і спеціями. 
 Кабачкові слайси змащуємо сметаною та «застеляємо» 
пластинками сиру сулугуні. Духовку розігріваємо до 180 
градусів, викладаємо заготовлене на деко шаром сиру до-
гори, запікаємо близько 15 хвилин. За бажанням активує-
мо функцію «Гриль» та готуємо кабачки ще 5 хвилин.
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НА НІЧ

І наїстися, 
й не переїсти 
Прості літні вечері за мінімум часу

■Валерія МУСХАРІНА, 
студентка Київського університету імені Бориса Грінченка

 «Що приготувати на вечерю?» – часте питання багатьох господинь. Хочеться 
зробити щось смачне, легке й корисне, адже цей прийом їжі має ключове значен-
ня  – забезпечує нас необхідними поживними речовинами та амінокислотами для 
відновлення усіх систем організму під час сну. Утім, літня спека позбавляє бажання 
довгий час стояти за плитою, а через високу температуру на вулиці хочеться чогось 
легкого й сезонного. Отож це питання набуває ще більшої актуальності: аби було 
просто, швидко й здорово. 
 Корисна вечеря має три правила. Перше – відсутність зайвої калорійності. Друге 
– баланс білків та складних вуглеводів (бо прості вуглеводи перетворяться на зайву 
вагу). Третє – прийом їжі за три години до сну: аби не навантажувати шлунок і зран-
ку почуватися бадьоро.  
Овочі – ідеальний продукт для будь-якого часу доби: містять велику кількість кліт-
ковини, що регулює травлення, і мінімум калорій, є джерелом вітамінів, корисних 
мікроелементів. Можна сміливо варити, запікати, робити різноманітні салати та не 
боятися зайвої тяжкості у шлунку. 

Запечена скумбрія з картоплею в духовці.❙

Спагетті з морепродуктами у вершковому соусі.❙

Салат з буряка з чорносливом і фундуком.❙
Куряче філе з овочами та медово-соєвим соусом.❙

Запечені кабачки під шапкою з сулугуні.❙

Все найсмачніше в одній 
тарілці
 Тим, хто надає перевагу ви-
нятково білку, на вечерю підій-
дуть морепродукти. Вони багаті 
на поліненасичені жирні кисло-
ти (наприклад, омега-3), корисні 
для серцево-судинної системи та 
допомагають у боротьбі зі шкід-
ливим холестерином. Напри-
клад, можна обрати спагеті з мо-
репродуктами у вершковому со-
усі. 
Підготуйте такі інгредієнти:
* спагеті – 420 г;

* базилік;
* оливкова олія;
* морський коктейль – 500 г;
* мускатний горіх — щіпка;
* вершки – 350 мл;
* перець;
* часник – 3 зубки;
* сіль;
* цибуля – 3 шт.
 Нарізаємо якомога дрібні-
ше часникові зубчики і цибу-
лю. Кип’ятимо воду та відварює-
мо спагеті згідно з інструкцією. 
Вливаємо в пательню масло, до-
даємо подрібнені продукти. Об-

смажуємо, вливаємо вершки.  
 Підсолюємо й посипаємо пер-
цем та мускатним горіхом. Пере-
мішуємо й поварюємо на малому 
полум’ї 5-7 хвилин. Далі додає-
мо морепродукти й готуємо 2-3 
хвилини. 
 Зливаємо рідину з макаронів 
(які обов’язково мають бути з 
твердих сортів пшениці) і від-
правляємо їх у соус. Перемішує-
мо і нагріваємо хвилину. Перед 
подачею прикрашаємо кожну 
порцію спагеті базиліком. Мож-
на смакувати! ■

Ловися, рибко!
 Риба – ще один чудовий вибір на вечерю: 
вона повністю засвоюється і перетравлюється 
організмом протягом кількох годин, зміцнюючи 
імунітет і насичуючи нас важливими мікроеле-
ментами, такими, наприклад, як йод і фтор. 
 Запечена скумбрія з картоплею в духовці 
– повноцінна вечеря, до того ж дуже смачна. 
Риба буде готуватися разом з картоплею – дуже 
ніжною, смачною, з легким ароматом часнику 
та розмарину.
Підготуйте такі інгредієнти: 
* Скумбрія – 2 шт.;
* Картопля – 7 шт.;
* Сметана – 1,5 ст. л.;
* Гірчиця – 1 ч. л.;
* Гірчиця французька – 1 ст. л.;
* Часник – 2 зуб.;
* Розмарин – 4 гілочки;
* Олія рослинна – 1 ст. л.;
* Сіль та суміш перців – за смаком.
 Рибу чистимо від нутрощів, відрізаємо 
хвіст, голову й плавники. Добре промиваємо, 
видаляємо чорні плівочки в череві. З обох боків 
робимо хрестоподібні насічки, солимо та пер-
чимо. Натираємо рибу спеціями з обох боків та 
всередині.
 В окремій піалі змішуємо сметану та обид-
ва види гірчиці. Змащуємо скумбрію сметан-
но-гірчичним соусом з усіх боків, залишаємо 
промаринуватися. А тим часом чистимо і нарі-
заємо картоплю невеликими шматочками: тоді 
вона гарантовано пропечеться.
 Не забуваємо ввімкнути духовку. У глибокій 
мисці картоплю добре перемішуємо зі столовою 
ложкою рослинної олії, пропущеним через прес 
часником і свіжомеленим перцем за смаком. 
 Картоплю візуально ділимо на дві рівні час-
тини, на кожен лист фольги кладемо по поло-
вині картоплі, зверху рибу та гілочки розмари-
ну з боків. Загортаємо скумбрію у фольгу так, 
щоб потім було зручно розкрити у вигляді чов-
ника і допікати до рум’яності та укладаємо на 
деко. Відправляємо в розігріту до 180 градусів 
духовку на 30 хвилин. Потім розгортаємо фоль-
гу і готуємо ще приблизно 30 хвилин: картоп-
ля має повністю пропектися, а рибка – стати 
рум’яною. Смакуємо!

Ідеальна страва для ідеальної фігури
 Ідеальним білковим продуктом для вечері є куря-
тина або індичка – як основна страва, так і добавка 
до салатів. Біле м’ясо – рекордсмен із вмісту білка, 
вітамінів А, Е та В, калію, кальцію і магнію. Воно 
ідеальне для корисної та легкої вечері, що швидко 
засвоїться й не перевантажить організм холестери-
ном або зайвими калоріями. Чудовий приклад – ку-
ряче філе з овочами та медово-соєвим соусом.
Підготуйте такі інгредієнти: 
* філе курки — 0,6 кг;
* кабачок або цукіні — 1 середній плід;
* перець солодкий — 200 грамів;
* морква — 1 штука;
* мед — 10 грамів;
* соєвий соус — 80 мілілітрів;
* часник — 2 зубчики;
* олія або вершкове масло для змащування форми.
 М’ясо і всі овочі (крім часнику) нарізаємо кубика-
ми або соломкою приблизно однакового розміру. Фор-
му змащуємо олією, на дно викладаємо м’ясо, зверху 
— шар овочів. Умикаємо духовку і прогріваємо її до 
180  градусів. Тим часом готуємо заливку із соєвого 
соусу та меду.
 Ставимо форму з овочами та м’ясом у духову шафу, 
запікаємо 25 хвилин в режимі верхнього та нижнього 
нагріву. За 5 хвилин до готовності виливаємо у форму 
заливку. Після завершення приготування вичавлює-
мо кілька зубців часнику та ретельно перемішуємо. 
 Перед подачею можна додати трохи лимонного соку 
та зелені. 

Всіх салатами годує, але він ще і лікує
 Куди ж без нашого буряка? Цей український 
овоч захищає від ультрафіолету, підвищує рівень 
гемоглобіну, допомагає при втомі, корисний ва-
гітним та людям, які мають когнітивні пробле-
ми. До того ж харчова цінність робить його ко-
рисним для тих, хто хоче схуднути або тримати 
своє тіло в бажаній формі. Що може бути краще 
для вечері? Отож готуємо смачний салат із буря-
ка з чорносливом і фундуком за рецептом шеф-
кухаря Євгена Клопотенка. 
Підготуйте такі інгредієнти:  
* 2 невеликі буряки; 
* 1 жменя чорносливу;
* 50 г фундука (можна замінити на грецький 
горіх);
* 2 солоні огірки;
* 3 ст. л. соняшникової олії;
* сіль та перець за смаком.
 Буряк можна приготувати двома способами: 
запекти у духовці або відварити. Обов’язково 
огортаємо його фольгою перед запіканням, а при 
готовності очищаємо від шкірки та натираємо на 
крупну терку. Чорнослив нарізаємо невеликими 
слайсами: якщо він сухий, то попередньо зали-
ваємо окропом на 10 хвилин.  
 Фундук рубаємо ножем, а солоні огірки нарі-
заємо кубиками. Викладаємо всі складові у са-
латник, приправляємо сіллю, перцем та олією. 
Перемішуємо і одразу куштуємо!
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«Звичайно, це приголомшливе відчуття — бути чемпіонкою Вімблдона у 

міксті. Ці десять днів стали для мене незабутнім періодом, яким я просто 
насолоджувалася. Насправді я намагалася хоч трохи підбадьорити людей в 

Україні своїм виступом. Я сподіваюся, що це їм трохи допоможе».
Людмила Кіченок
українська тенісистка

УКРАЇНА МОЛОДА

Олексій ПАВЛИШ

 Із фінальними матчами Вім-
блдона-2023 завершується і 
трав’яний тенісний сезон. При-
ємно, що цьогорічний трав’яний 
«шолом» став найуспішнішим в 
історії українського тенісу.
 Все почалося з того, що од-
разу троє наших тенісисток оно-
вили або повторили свій найкра-
щий результат на турнірі. Марта 
Костюк уперше вийшла до тре-
тього кола, здолавши на шляху 
до цієї стадії восьму ракетку сві-
ту Марію Саккарі. До речі, це де-
бютна перемога Марти над пред-
ставницею топ-10. 
 Позитивно можна оцінювати 
виступи в Лондоні й Леся Цурен-
ко, яка, зважаючи на перманен-
тні проблеми з ліктем, узагалі 
проводить один із найкращих 
сезонів у кар’єрі. На трав’яному 
«шоломі» Лесі вперше дійш-
ла до четвертого раунду, запи-
савши до свого активу ще й пе-
ремогу на найдовшому жіночо-
му тай-брейку в історії «гренд-
слемів». Такий прорив суттєво 
позначився й на рейтингових по-
зиціях Цуренко: цей тижень ук-
раїнка починає у топ-50.
 Натомість Еліна Світоліна 
продовжує дивувати тенісний 
світ після свого повернення з де-
крету. Відновивши виступи у 
квітні, колишня третя ракетка 
планети вже встигла повторити 
свої персональні рекорди на Ро-
лан Гарросі та Вімблдоні (чверть-
фінал та півфінал відповідно), 
виграти титул у Страсбурзі й 
повернути собі звання першої 
ракетки України. Власне, після 
півфіналу в Лондоні Еліна тепер 
27-ма у табелі про ранги (Ангелі-
на Калініна, яка до того очолю-
вала національний рейтинг, те-
пер 28-ма). Зважаючи на те, що 
ще у квітні Світоліна була за ме-
жами рейтингової тисячі, стрім-
ке повернення очевидне.
 Після двох вольових пере-
мог на «шоломі» над білорус-
кою Азарєнко та першою ракет-
кою світу полькою Швьонтек від 
Еліни очікували і боротьби за фі-

нал. Навіть Швьонтек відкрито 
говорила, що далі вболіватиме 
саме за українку. Утім на заваді 
українці знову, як і в півфіналі 
Олімпіади-2020, стала чешка 
Маркета Вондроушова. Граючи 
лівою рукою, фіналістка ігор у 
Токіо та РГ-2019 постійно зму-
шувала українку помилятись, 
та й сама Еліна визнала потім, 
що грала не так добре, як у по-
передніх матчах (3:6, 3:6). 
 «Я розчарована матчем, 
своїм виступом у матчі за фінал. 
Загалом же, звичайно, це був чу-
довий турнір. Я намагалася бо-
ротися до останнього, хоча й не 
показала свою найкращу гру 
проти Маркети, вона ж, навпа-
ки, зіграла відмінно. Сподіваю-

ся, що українці продовжувати-
муть мене підтримувати, а та-
кож на те, що зможу отримати 
ще один шанс», — оцінила свій 
виступ Світоліна.
 Вондроушова зрештою 
тріумфувала і в фіналі, здолав-
ши представницю Тунісу Онс 
Жабер. Жабер вдруге поспіль 
поступається у матчі за голов-
ний трофей Вімблдона, загалом 
у неї вже три поразки у фіналах 
«шоломів». Маркета ж увійш-
ла в історію як найбільш низь-
корейтингова чемпіонка (перед 
турніром вона йшла 42-ю, а за-
вдяки першому для себе «шоло-
му» дебютує в топ-10).
 Однак після прикрого ви-
льоту Еліни без титулу в Лон-

доні Україна не лишилась — 
найкраща українська парниця, 
15-та ракетка світу в парі Люд-
мила Кіченок, виграла турнір у 
міксті разом із хорватом Мате 
Павичем. Старт «шолома» для 
Люди вийшов невдалим — у тан-
демі з латвійкою Остапенко вони 
не змогли захистити минулоріч-
ний півфінал, програвши вже в 
першому раунді. Але співпра-
ця з чемпіоном п’яти «шоломів» 
Павичем цього разу вийшла над-
звичайно продуктивною — ви-
шенькою на торті стала перемо-
га у фіналі на центральному кор-
ті з ударом на виліт від Кіченок 
на вирішальному розіграші. 
 Людмила таким чином стала 
першою українською чемпіон-

кою Вімблдона (незалежно від 
розряду) та першою перемож-
ницею «шолома» саме в міксті 
(у 2005 році у фіналі змішаного 
розряду Вімблдона грала Тетяна 
Перебийніс, але свій матч про-
грала). Загалом же для України 
це другий титул на «шоломах» 
після тріумфу сестер Бондарен-
ко в Австралії у 2008 році.
 «Звичайно, це приголомшли-
ве відчуття — бути чемпіонкою 
Вімблдона у міксті. Мені дуже 
сподобалося грати з Мате. Він 
чудовий гравець. Ці десять днів 
стали для мене незабутнім періо-
дом, яким я просто насолоджу-
валася. Насправді я намагала-
ся хоч трохи підбадьорити лю-
дей в Україні своїм виступом. Я 
сподіваюся, що це їм трохи допо-
може, тому що вони борються за 
свою свободу», — сказала Люда 
на церемонії нагородження.
 У чоловічому ж одиночному 
розряді, як і в жіночому, теж не 
обійшлося без несподіванок. З од-
ного боку, фіналісти були очіку-
вані — перші ракетки світу Новак 
Джокович і Карлос Алькарас, але 
виграв не той, на кого всі ставили. 
Перевагу експерти віддавали саме 
володарю 23 «шоломів» Джокови-
чу, який, до того ж, виграв чоти-
ри Вімблдони поспіль, а на цент-
ральному корті взагалі не програ-
вав аж 10 років. Після розгромно 
програного першого сету здавало-
ся, що для 20-річного іспанця все 
втрачено, але він зміг переломити 
хід зустрічі, вирвавши перемогу в 
п’яти партіях. Тепер у наймолод-
шої в історії першої ракетки пла-
нети два «шоломи» (перший він 
виграв торік у США) та перспек-
тиви з часом досягти рівня «Вели-
кої трійки»: Федерера, Надаля й 
Джоковича. ■

Григорій ХАТА

 Через війну проведення в Україні ве-
ликих спортивних заходів було поставле-
не на паузу. У своїй переважній більшості 
масштаб спортивних зібрань обмежував-
ся онлайн-форматом. Водночас минулих 
вихідних у Києві відбулася знакова веле-
людна подія. Упродовж двох днів близь-
ко восьми сотень плавців в акваторії Дніп-
ра перевіряли свої сили на довгій воді, до-
лаючи дистанції на 2, 5 та 10 км. Столиця 
України вперше приймала етап відомої на 
весь світ плавецької серії Oceanman.
 Поруч із майстрами своєї справи та-
кож змагалися й аматори. Переважно 
саме вони й становили левову частку учас-
ників Oceanman Kyiv-2023. Переживаю-
чи непрості часи, кожен з українців від-
криває для себе свій власний рецепт стій-
кості та витривалості.
 «Регулярні тренування загартовують 
та дисциплінують, допомагають тримати 
себе у добрій фізичній формі», — наголо-
шують учасники змагань.
 Ветеран російсько-української вій-

ни Дмитро Терещенко вперше проплив 
двокілометрову дистанцію: «Після по-
ранення я мав велику жагу до життя, до 
руху. Для мене плавання — це атмосфера 
швидкості, якої я не відчуваю зараз».
 Саме через двокілометровий спринт 
для багатьох плавців-аматорів розпочи-
нається їхнє знайомство з відкритою во-
дою. «Готуючись до дебютного старту, 
вдалося відкрити в собі нові можливості, 
побачити власні сильні сторони, здолати 
внутрішні бар’єри», — ділиться відчуття-
ми після успішного завершення двокіло-
метрового запливу одна з його учасниць.
 А от дистанція на 10 км — це вже зовс-
ім інший рівень. Цей водний марафон з 
2008 року входить до програми Олімпій-
ських ігор. І тут, у Києві, свої можливості 
на олімпійській дистанції також переві-
рила й юна надія українського плавання 
Марія Городня. 18-річну представницю 
Львівщини вже називають новою «золо-
тою рибкою» України. На минулорічно-
му чемпіонаті України вона впевнено виг-
рала «золото» на 400 м, 800 м та 1500 м. 
Цьогоріч вона стала чемпіонкою країни 

на 1,5 км. Так само «взяла» вона й жіно-
чий залік «десятки» київського Oceanman 
— 2:07:48. (До речі, схожий результат — 
2:07:35 — показала українка Христи-
на Панчішко на Олімпіаді-2020 в Токіо). 
А найшвидше серед чоловіків київсь-
кий водний марафон проплив уродже-
нець Кривого Рогу Володимир Воронько 
— 2:05:45. Примітно, що обоє перемож-
ців «океанменівського» марафону — сріб-
ні медалісти ЧУ-2023 на відкритій воді на 
10 км.
 Заплив на 5 км у чоловіків виграв Ми-
хайло Перепилиця, на двох кілометрах 

тріумфував В’ячеслав Семгайкін. Нато-
мість у жінок подвійним успіхом на дис-
танціях 2 та 5 км відзначилася Ганна 
Пасічник.
 Додамо, що організатори київського 
Oceanman провели й благодійний заплив 
на 500 м, зібрані кошти від якого переда-
ли на потреби ЗСУ.
 «Дуже приємно, що в такі важкі часи 
багато людей змогли отримати порцію 
позитивних емоцій», — наголосили в орг-
комітеті змагань і повідомили, що наступ-
ний Oceanman в Україні запланований на 
29—30 червня 2024 року. ■

У Києві пройшов дебютний етап міжнародної серії Oceanman.
Фото з фейсбука OCEANMAN Ukraine.

❙
❙

У тандемі з хорватом Павичем Людмила Кіченок принесла Україні перший трофей на Вімблдоні.
Фото: Reuters.

❙
❙

ПЛАВАННЯ

У водній стихії 
У столичній акваторії Дніпра відбувся прем’єрний етап 
міжнародної серії Oceanman

■

ТЕНІС

Героїні трав’яного «шолома»
Українки провели найуспішніший Вімблдон в історії вітчизняного тенісу

■
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 Не розумію…
 Чому штани, в яких найзручніше 
лежати на дивані, називаються спор-
тивними???

* * *
 Вона:
 — Була в туалеті. У мене дві 
смужки…
 Він:
 — У мене в туалеті також пога-
ний сигнал!

* * *
 — Вчора від нас пішов дід...
 — А що сталося?
 — Ми завели сибірського кота, 
а він сказав: «У хаті або я, або мос-
калі».

* * *
 Бабуся молиться в церкві: «Госпо-
ди, я дуже любила свого чоловіка, але 
ти в мене його забрав! Я дуже любила 
свого котика, але його теж не стало. Гос-
поди, я дуже, дуже люблю путіна».

* * *
 — Чоловіче, що ви робите, звід-
си не можна пити, це отруєне нечис-
тотами озеро!
 — Што ви гаварітє? Я нє пані-
маю па-украінскі.
 — Двома руками, кажу, черпай.

* * *
 Петро Перший відкрив вікно у 
Європу. Путін — закрив. Провітрили 
— і досить.

 По горизонталі: 2. Головний 
редактор позиційного білоруського 
телеграм-каналу NEXTA, затрима-
ний днями у Мінську. 7. «Українсь-
кий наркотик». 8. Дорожня сумка. 
10. Флорентійська династія, пред-
ставниками якої були четверо Пап 
Римських: Лев X, Пій IV, Климент 
VII, Лев XI. 11. «А до мене ... при-
ходив, коробочку раків приносив» 
(народна пісня). 12. Герой народної 
казки. 14. Російський косметичний 
засіб для ванни, який дехто п’є за-
мість горілки. 16. Відчуття холоду, 
лихоманка, трем. 17. Гуцульський 
народний музичний інструмент. 20. 
Народний поет-співець на Кавказі. 
23. Дорожня пилюка. 24. Місто, яке 
було центром українського модерну 
в 20-х роках ХХ століття. 25. Півден-
не плодове дерево родини яблуне-
вих. 26. Шкідник, якого прославив у 
1990-х Віктор Андрієнко.
 По вертикалі: 1. «Кажуть, що 
все то те таки було ..., що воно тіль-
ки здавалось татарам на пашу та по-
лякам». (Тарас Шевченко). 2. Ма-
теріал, з якого зробили Буратіно. 3. 
Боковий або верхній брус рами две-
рей. 4. Мудрий лев із серіалу «Хроні-
ки Нарнії». 5. Угро-фінський народ, 

що мешкає в басейні річок Мокша і 
Сура. 6. 25 відсотків. 9. Одна з попе-
редніх назв столиці Казахстану. 10. 
Клоун, який є маскотом популярної 
мережі ресторанів швидкого харчу-
вання, що першим з’явився на тере-
нах СРСР. 13. Великий мішок. 15. 
Барна стійка в шинку. 18. Людина, 
яка на річках витягувала човни, які 
сідали на міль. 19. Щільна оболон-
ка з тонких волокон, яку робить гусе-
ниця перед перетворенням на лялеч-
ку. 21. Священна річка Індії. 23. Хи-
жак, популярний герой народних ка-
зок. ■

Кросворд №28
від 12 липня

Наш партнер — Європейський фонд за демократію.

Адреналіна ШУГАЙ

 У графі «сімейний стан» ук-
раїнської співачки Наді Доро-
фєєвої недовго стояв прочерк. 
Лише трохи більше року тому, в 
березні 2022-го, Надія та її пер-
ший чоловік, співак Володимир 
Дантес, оголосили  про своє роз-
лучення. Але самот ньою вона 
побула зовсім трохи: вже неза-
баром поповзли чутки, що зір-
ка зустрічається з ресторато-
ром Мішею Кацуріним. Надя 
довго не підтверджувала, але й 
не спростовувала ці припущен-
ня. Та зрештою шила в мішку 
не втаїш: спільні фото закоха-
них почали з’являтися в соцме-
режах. На всі запитання співач-
ка тільки загадково відповіда-
ла, що дуже щаслива. Настіль-
ки, що вирішила знову ступити 
на весільний рушничок. 
 Все відбулося в традицій-

ній для сором’язливої До-
рофєєвої таємничості. 
Спочатку поповзли чут-
ки про те, що пара одру-
жилася. Але ні Надя, ні 
Міша ніяк не коментува-
ли їх. І от молодята таки 
вирішили поділитися но-
виною про своє одруження 
та показати фото весільної 
церемонії.  
 «Подейкують, Кацурін та 
Дорофєєва таємно одружилися. 
Не знаємо, правда це чи ні, але 
фотки такі в телефонах у нас є», 
— знову з натяками підписали 
весільні фото молодята.
 Водночас жодних подро биць 
про своє весілля пара не розпові-
ла, обмежившись світлинами і 
романтичним відео поцілунку. 
Що ж, слова з нової пісні Доро-
фєєвої «втомилась від сумних 
пісень» тепер набули зовсім ін-
шого змісту... ■

НА РУШНИЧОК

«Втомилась від 
сумних пісень»
Надя Дорофєєва вийшла заміж

■

Надя Дорофєєва та Міша Кацурін.❙

Адреналіна ШУГАЙ

 Упродовж останнього воєнного року 
солістка гурту Onuka Наталка Жижченко 
веде активну концертну і благодійну діяль-
ність, бере участь у соціальних проєктах. Дня-
ми вона оголосила про вихід нового альбому 
ROOM, який називає «найбільш особистим і 
споглядальним альбомом з усієї творчості» 
гурту. «Він має важливу місію — розпові-
дати світові і лунати так гучно, як дозволить 
нам наш творчий голос! — написала Натал-
ка. — Адже боротьба триває, і ми маємо ро-
бити більше, ніж можемо, кожен на своєму 
місці!».
 Крім того, нещодавно лідерка гурту ста-
ла амбасадоркою програми Spotify Equal — 
програми, яка підтримує талановитих музи-
кантів та артистів з усього світу, а також об-
личчям інформаційної кампанії «Твої почут-
тя теж важливі», яку запустила Міжнародна 
організація з міграції (МОМ) з метою безко-
штовної психологічної допомоги українцям. 
 І якось непомітно для загалу в усій цій 

круговерті подій і проєктів 38-річна Наталя 
здійснила свій особистий проєкт — вдруге 
стала мамою! Про народження донечки спі-
вачка повідомила в інстаграмі, запостивши 
фото маленької ручки малюка, яку тримає ра-
зом з чоловіком, продюсером Євгеном Філа-
товим. Фото Наталка підписала лаконічно: 
«Ліна» — саме так назвали донечку. 
 Народження другої дитини стало повною 
несподіванкою навіть для колег по цеху. «Я 
так і думала, все соромилася спитати. Ви мо-
лодці! Вітаю!» — написала під постом співач-
ка Джамала. Також свої привітання залишили 

Світлана Тарабарова, The Hardkiss, Алан Ба-
доєв, Дмитро Монатік та інші знаменитості. 
 Водночас прихильники співачки згаду-
ють, як свого часу Наталка Жижченко роз-
повідала в інтерв’ю про те, що не хоче дітей, 
і зараховувала себе до чайлдфрі — людей, 
які свідомо обирають бездітність. А потім у 
пари з’явився син Олександр, якому зараз три 
роки. А тепер ще й донечка. 
 «Цікаво вийшло, що з childfree тенден-
ція йде child three», — написав у коментарях 
один із прихильників Onuka. А чом би й ні? Де 
двоє, там і троє! ■

НАРОДИНИ

Onuka і «правнуки»
Лідерка фолькгурту Наталка Жижченко вдруге 
стала мамою

■

20—21 липня 
за прогнозами синоптиків

Київ: хмарно, невеликий дощ. Вiтер південно-східний, 
1-2 м/сек. Температура вночi +16...+18, удень +27...+29. 
Післязавтра вночі +15...+17, удень +26...+28.

Миргород: без опадів. Уночі +16...+18, удень 
+25..+28.
Вінниця: без опадів. Уночі +17...+19, удень +27...+29.
Одеса: місцями опади. Уночі +22...+24, удень 
+28...+32.

Курорти Карпат: хмарно, невеликий дощ.
Трускавець: уночі  +13...+15, удень +24...+26.
Моршин: уночі +14...+15, удень +25...+27.

Майбутнє досліджень, розробок та інновацій
Чому не маємо розуміння, що наука може зміцнювати обороноздатність, і чи варто створювати новий 
орган, де наукових лідерів оцінюватимуть посередності?
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